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NYHETER. I Klintskogen i Mariehamn rör 
sig barnen som om de vore på mammas 
gata. 

Faktum är att Klintskogen inte alls är 
långt från gatorna där barnen bor, det är 
därför det är så viktigt för barnen och för-
äldrarna som bor på Klinten att bevara 

skogen, som hotas av begravningsplatsens 
utbyggnad.

– För oss som bor här är skogen och vä-
gen kolossalt viktig, säger kultur- och ut-
bildningsminister Camilla Gunell som bor 
längst ut mot Klintskogen.

Pia Aarnio, också hon granne med blå-

bärsris och svampmarker, tänker på de 
konsekvenser som en begravningsplats runt 
knuten skulle innebära.

– Barnen skulle tvingas vara tysta under 
gravsättningar. Det är ju inte bara för vår 
skull det blir besvärligt, också de sörjande 
måste kunna få frid och ro. SIDAN 9

Vill leka i fred. Emelie Kallvik, Mollie Manelius, Signe Jansson, Markus Holmberg, Simon Kaunismaa, Sofi e Kaunismaa, Linus Aarnio och 
Frans Manelius leker alla i favoritkojan mitt i Klintskogen, en gammal stengrund.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS/praktikant

Rör inte vår skog!

NYHETER. Ett nybyggt bostadshus i Lem-
land Västeränga fick sent på eftermiddagen 
i går så kraftiga rökskador efter en brand 
att byggnaden nu måste ozonsaneras.

Elden började av att ett föremål, som i 
misstag placerats på en kamin, fattade eld 
och också de mattor, som man försökte 
släcka elden med, började brinna.

Ingen person skadades och, med undan-

tag av ett litet ställe i taket ovanför kami-
nen, antändes inte själva byggnaden.

SIDAN 3

Nybyggt bostadshus
rökskadat vid brand

Eldsvåda. Det här huset i Lemland rökska-
dades i en brand i går. Lemlands och Lumpar-
lands frivilliga brandkårer deltog i släckningsak-
tionen.   Foto: MAGNUS ANDERSSON

NYHETER. Det är praxis att tunga betong-
element – till och med tyngre än det block som 
välte vid Kantarellen-bygget i mars 2004 – fästs 
vid takkonstruktionen med bara två fästplattor 
av järn i stället för med tio som enligt åklagaren 
är korrekt.

Det berättade den arbetsledare för element-
monteringen som nu ställs inför rätta åtalad för 
arbetarskyddsbrott och dödsvållande. En 25-årig 
åländsk byggarbetare dog när elementet välte 
över honom några timmar efter att elementet 
monterats.

Arbetsledarens biträde tillbakavisade påstå-
endet att betongelementet borde ha fästs på tio 
punkter runtom i stället för, som nu, bara på 
två.

– Enligt den ursprungliga ritningen fanns det 
inga fästen nertill. Efter olyckan, samma dag el-
ler dagen efter, kom det hastigt fram en ritning 
där fästplattor fanns, sa biträdet.

I dag fortsätter rättegången. Bland andra hörs 
svetsaren och den som planerat elementbygget 
som vittnen. SIDORNA 4-5

Tunga element
fästs ofta på
bara två punkter

Arbetsledaren i rätten:

Kantarellen-olyckan

REPORTAGE. Det är de själva som säger det.
– Vi är dårar i skärgården. Vi drömmer en 

massa.
Kora Klapp och Thorsten Krüger fl yttade till 

Kumlinge i april förra året. Här på Hasslebo sat-
sar de på att erbjuda en enkel form av pensionat 
och kursgård för ”konferenser utan slips”. Dess-
utom ger hon massage och behandlingar av oli-
ka slag och han erbjuder datatjänster. De satsar 
på självhushållning så långt som möjligt. Därtill 
säljer de hirsskalfyllda kuddar och andra hälso-
produkter. Allt ekologiskt. Det är viktigt.

– Vi är medvetna om att folk ser med skepsis 
på vad vi gör, säger Thorsten Krüger. Men vi vill 
pröva oss fram. Kanske behövs lite galenskap 
för att föra utvecklingen framåt.

SIDORNA 12-13

”Kumlinges nya dårar”

Infl yttare. In i Hasslebos lillstuga i bakgrun-
den ska Kora Klapp och Thorsten Krüger fl ytta på 
gammalt skärgårdsvis den dag stora huset fylls 
med pensionatsgäster.  Foto: ERKKI SANTAMALA

TEMA. På mindre än ett år har nästan 500 nya 
ax-domännamn passerat genom IT-chefen 
Ronny Lundströms dator på landskaps-
regeringen.

– Intresset är betydligt större än vad vi 
förväntade oss, konstaterar han. Nya 
Åland presenterar i dag hela listan 
över nya åländska domännamn på 
temasidorna om Ekonomi, kontor 
och data.      .SIDORNA 14, 15, 16

Oväntat många 
ax-namn
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Husbrand i Västeränga

Larmet gick strax före klockan 
fem i går på eftermiddagen. Då 

hade ett föremål, som i misstag 
lagts på en brännhet plåtkamin 
av märket Kastor, fattat eld. 
Husets invånare försökte först 
kväva elden med trasmattor 
men det lyckades inte heller 
utan också mattorna började 
brinna.

– Först med hjälp av pul-
versläckaren fi ck ägarna lä-
get under kontroll, berättar 

brandchefen Jan Johansson.
Då brandkåren han och 

Lemlands och Lumparlands 
frivilliga brandkårer och första 
hjälp-gruppen i Lemland kom 
till platsen var läget redan mer 
eller mindre under kontroll.

Inte beboeligt
– Vi kunde konstatera att 
personerna var utan skador 

men också att den kraftiga 
rökutvecklingen hade lett till 
att huset nu inte är beboeligt 
utan måste ozonsaneras.

Med undantag av ett litet 
område i taket direkt ovanför 
kaminen där det hade börjat 
brinna klarade sig inredning-
en i övrigt utan att antändas

Ozonsaneringen sker efter 
att samtliga textiler i hemmet 

först har avlägsnats, det är en 
procedur som tar något dygn i 
anspråk.

– Finns röklukten fortfaran-
de kvar efter det är det omta-
petsering som gäller. Dagens 
material innehåller så mycket 
otrevliga ämnen, säger Jo-
hansson.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
                 tte.tornroth@nyan.ax

Ett bostadshus i Lemland 
Västeränga blev ordentligt 
rökskadat vid en mindre 
eldsvåda i går.

Branden uppstod på 
grund av att ett föremål 
i misstag lagts på en het 
plåtkamin.

Rökskadat. En mindre brand i främst textiler i ett nybyggt bostadshus i Västeränga utvecklade så mycket rök att huset nu måste ozonsaneras. 
 Foto: MAGNUS ANDERSSON

Det var för drygt 
en vecka sedan som 
Jörgen Strand gick 
ut med sitt missnöje 
över att de frisin-
nade dels inte hade 
en egen lista i valet, 
dels stödde en lista 
med kandidater 
som han personli-
gen inte var nöjd 
med.

Men Strands initiativ får 
alltså inget gehör av den fri-
sinnade styrelsen som diskute-
rade frågan på ett möte i går. 
Den borgerliga alliansens kan-
didat, Magnus Lundberg, hör 
visserligen till centern men 
den ideologi som han står för 
kan den frisinnade ledningen 
också omfatta.

– Den plattform som den 
borgerliga alliansen under 
hösten jobbat fram lyfter enligt 
den frisinnade styrelsen fram 

de frågor som är väsentliga att 
arbeta med som åländsk riks-
dagsledamot, skriver fs-styrel-
sens ordförande Johan Ehn i 
ett pressmeddelande.

Bättre kontakter
På mötet i går diskuterades 
också andra frågor som par-
tiet skall lyfta  fram och satsa 
lite extra på nu i år. 

Man vill bland an-
nat förbättra kontak-
terna till det åländska 
närings- och fören-
ingslivet. Det skall 
ske genom regelrätta 
studiebesök till olika 
företag och institu-
tioner där de frisin-
nade inte bara skall 
bekanta sig med verk-
samheten utan också 

diskutera frågor som upplevs 
viktiga både nu och i framtiden.

– På programmet fi nns bla-
and annat rederier, Ålands om-
sorgsförbund, nya företagare i I 
Tiden med mera, skriver Ehn

Dessutom skall Frisinnad 
samverkan delta i Köpmanna-
mässan för att bland annat in-
formera om sitt nya idépolitiska 
program.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
             titte.tornroth@nyan.ax

Ingen egen (fs)-lista
Frisinnad samverkans 
styrelse nappar inte på 
vice lantrådet och parti-
kamraten Jörgen Strands 
initiativ om en egen lista 
till riksdagsvalet. 

Styrelsen konstaterar att 
centerns kandidat Magnus 
Lundberg ideologiskt lig-
ger tillräckligt nära fs.

Fartyget har gått på Medel-
havsfart och varit befraktat av 
ett danskt bolag.

– Challenger är såld till Kro-
atien, bekräftar vd Ove Eriks-
son. Det var med den allt bör-
jade, i december 2005. Både 
jag och Christian Bärlund 
och Tomas Lindqvist jobba-
de själva på fartyget innan vi 
köpte rederiet somras. Redan 
då var i överens om att Chal-
lenger snart skulle säljas bort. 
Den är för liten.

Överlåtelsen skedde den 19 
januari. Före det låg fartyget 
under ett par månader i kvar-
stad i Rotterdam.

– Försäljningen var i prak-
tiken klar redan i höstas. 
Anledningen till kvarstaden 
var att ett par certifikat gått 
ut.

Ove Eriksson säger sig vara 
nöjd med köpesumman. Hur 
stor den är vill han inte av-
slöja. Däremot utlovar han 
inköp av nya fartyg inom en 
nära framtid.

Gustaf Erikson sköter i 
dagsläget fyra fartyg på mana-
gementbasis. (ka-f)

GE-fartyg sålt till Kroatien

Till Kroatien. Rederi ab Gustaf Erikson har sålt OCT Chal-
lenger.  Foto: PRIVAT

De nya ägarna av rederiak-
tiebolaget Gustaf Erikson 
har sålt den lilla torrlasta-
ren OCT Challenger.

Jörgen Strand

� Fotograf Britt Marie Trens-
mar har hos stadsstyrelsen 
redogjort för sina visioner av 
Maritima Mariehamn. Re-
dan för ett par år sedan har 
en marknadsföringsplan med 
samma namn sammanställts 
av andra personer.

Trensmar föreslår nu i en rad 
tillägg att Pommern utvecklas 
som stadens stilikon och en 
kampanj för att rädda fartyget 
sätts i gång, kanske under nam-
net ”att köpa en nit”.

Turer med mindre båtar 
för turisterna drömmer hon 
om och ett vattenstaty mitt 
på torget, eller annan marin 
installation för en mötesplats 
i hjärtat av staden. Taxibilar 
med maritim utsmyckning är 
också en tanke.

Mariehamn stad ska anstäl-
la en projektledare på heltid 
för att utveckla de gamla, och 
kanske också de nya, idéerna 
om Maritima Mariehamn. 
(ka-f)

Hon vill ha 
vattenstaty
på torget

Britt Marie Trensmar kommer 
med förslag för projektet Mari-
tima Mariehamn. 
 Foto: MAGNUS ANDERSSON

� Ålandsbanken söker nya, 
konkreta projekt för sina 
miljödonationer. 70.000 euro 
donerar banken till olika mil-
jöorganisationer i början av 
det här året, pengar som ge-
nereras från ”Miljökontot”, 
från vilket 0,2 % av kundernas 
depositioner under ett år går 
till miljöfrämjande ändamål.

– Vi söker miljöorganisa-
tioner med samma värde-
ringar som vi. Skärgården är 
givetvis viktig för oss, liksom 
Östersjön. Vi vill skapa lång-
siktiga förändringar och söker 
således organisationer med 
miljövisioner, som också har 
konkreta resultat att visa upp, 
säger vd Peter Grönlund i ett 
pressmeddelande.

I fjol gav förutom deposi-
tionerna på miljökontot också 
aktieindexobligationen ”Win-
Win” 0,2 % av teckningska-
pitalet till miljöverksamhet. 
Den sammanlagda donations-
summan för 2006 var 101.000 
euro och det mesta gick till 
John Nurminens stiftelse för 
”Ett renare Östersjön”.

– Våra donationer till ”Ett 
Renare Östersjön” har använts 
konkret till fi nansieringen av 
fosforreningsanläggningar för 
St Petersburgs avloppsvatten, 
vilka kraftigt minskar fosfo-
rutsläppen i Östersjön. Den 
första anläggningen av tre står 
klar att användas till hösten 
2007, säger Peter Grönlund.

Sammanlagt har Ålands-
banken donerat över en halv 
miljon euro under nio års tid. 
(uw)

70.000 euro
söker miljöprojekt



TISDAGEN DEN 30 JANUARI 20074 NYHETER

KANTARELLEN-OLYCKAN

De tre personer som åtalas för 
arbetsplatsbrott och dödsvål-
lande är arbetsledaren och vd:
n för företaget Turun element-
tiasennus oy från Åbo och 
byggmästaren vid den åländs-
ka huvudentreprenören All-
bygg. Åtalet gäller olyckan vid 
Kantarellen den 4 mars 2004 
när en 25-årig åländsk bygg-
nadsarbetare omkom då ett 
7.300 kilo tungt väggelement 
lossnade från sina fästen och 
välte över honom.

Åklagaren Karl-Johan Ny-
holm läste upp stämningsan-
sökan som Nya Åland tidigare 
redogjort för. De tre åtalade 
bestrider åtalen och nekar till 
brott.

– Det aktuella elementet 
skulle fästas på tio olika ställen 
– tre fästplatser uppe i takbjäl-
ken, fyra nere och ett par på 
sidan. Men många av  fästlap-
parna var på fel ställen eller så 
saknades de, och till slut fästes 
de bara på två ställen i elemen-
tets övre del, sa åklagaren.

Samtidigt låg elementet inte 
mot golvet utan vilade på dis-
tansklossar av stålrör eftersom 
elementet måste höjas med 
några centimeter för att kom-
ma i höjd med de andra ele-
menten, redogjorde han för.

Vad det var som till slut gjor-
de att de två svetsade fästena 
brast och elementet välte klar-
gjordes inte i polisens förun-
dersökning, något som bekla-
gades av de åtalade biträden.

”Agerade uppsåtligt”
– Mycket tyder på att arbetsle-
daren agerat uppsåtligt, att han 
var medveten om att elemen-
tet inte var ordentligt fäst men 
inte hade vidtagit åtgärder. Ar-
betsledaren borde ha kontrol-
lerat elementets konstruktion 
innan det lyftes på plats. Då 
hade han märkt att fästlappar 
fattades, var Nyholms tes.

Åklagaren hänvisade till att 
svetsaren uppgett att det var 
problem att fästa elementet, 
han hade pikat efter eventuel-
la dolda fästanordningar i ele-
mentets sidor utan att hitta så-
dana, och arbetsledaren borde 

därför ha sett till att bristerna 
korrigerades omedelbart, al-
ternativt ha stöttat väggen eller 
ordnat med avspärrningar.

– Vi vet också att ett annat 
elements svetsfogar hade gått 
sönder. Det konstaterades föl-
jande dag, sa åklagaren.

De två andra åtalas i enlig-
het med bestämmelserna om 
övergripande ansvar.

På samma tak
Arbetsledarens biträde tillba-
kavisade påståendet om upp-
såt.

– Han gick själv omkring på 
samma tak före olyckan, han 
utgick från att elementen var 
fästade. På samma sätt fästs 
elementen på hundratals byg-
gen runtom i landet, och han 
hade inte skäl att misstänka att 
elementet var dåligt fäst.

Biträdet hävdade att det på 
den ursprungliga ritningen 
inte funnits några fästlappar 
på balken nertill.

– Efter olyckan, samma dag 
eller dagen efter, kom det 
hastigt fram en ritning där det 
fanns fästplattor på balken. 
Var har åklagaren tagit upp-
giften att elementet borde ha 
fästs på tio ställen?

Biträdet hänvisade till rap-
porten från statens tekniska 
forskningsanstalt som enligt 
honom visade att till och med 
en fästpunkt hade räckt.

– Nu var punkterna två. Det 
är normal praxis.

I stället kan det ha varit tem-
peraturskillnaden – närmare 
20 grader från natt till dag 
– som kan ha inverkat på att 
de två fästena gav vika, var an-
tagandet.

Grillades länge
Arbetsledaren grillades länge 
av dels åklagaren, dels mål-
sägandenas och arbetskam-

ratens biträden. Arbetskam-
raten hade ögonblicket före 
olyckan, som hände fyra tim-
mar efter elementmontering-
en, gått efter en borste för att 
sopa bort snö invid elementet 
och undgick därför döden med 
några sekunders marginal.

Arbetsledaren bekräftade 
att det länge har varit praxis 
att det räcker att fästa ett ele-
ment enbart i de övre hörnen 
på två punkter. När det gällde 
de andra fästpunkterna upp-
gav han att det var meningen 
att planeraren skulle tillfrågas 
om hur resten skulle fästas.

– Men det hann jag inte 
göra före olyckan.

Han berättade också att det 
inte är ovanligt att det fi nns 
brister i elementens fästan-
ordningar – fästlappar fattas, 
de fi nns på fel plats eller är 
av fel sort, till exempel. Det 
framgick också att olyckan 
inte ändrat på något i ruti-
nerna när ett element fästs 
– monteringen sker likadant 
som före olyckan, det vill säga 
ibland med bara två fästpunk-
ter.

Vid 15-tiden i går hade rätt-
ten hunnit höra bara arbets-
kamraten och arbetsledaren. 
Då återstod ännu vd:n och 
byggmästaren.

Fortsätter i dag
I dag fortsätter man med 
att höra bland andra svetsa-
ren och elementplaneraren. 
Också statens tekniska forsk-
ningsanstalts företrädare ska 
höras.

Rättegången följs också av 
Åbo och Björneborgs arbetar-
skyddsdistrikt dit Åland hör.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Så går det till på 
massor av byggplatser, 
sade arbetsledaren

”Praxis att fästa element i 

Brast. Fästplattan av järn till höger i bilden är en av de två som fäste betongblocket vid takbjäl-
ken. Det 7,3 ton tunga blocket välte över en ung byggarbetare vid Kantarellen i april 2004.  Det syns 

Det är inte ovanligt att 
tunga väggelement av 
betong, till och med tyngre 
än Kantarellens element, 
fästs i bara två punkter 
upptill i takbjälken.

Det berättade arbets-
ledaren för elementmon-
teringen vid Kantarellen-
bygget 2004 i tingsrätten 
i går.

Distanskloss. Två sådana här distansklossar, en i vartdera hörnet, placerades under elementet.

Olycka. Den 4 mars 2004 inträffade olyckan. Nu reds ansvars-
frågan ut i rätten.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

� Landskapsregeringen vill 
ha information om det pågå-
ende arbetet med en miljö-
konsekvensbedömning av den 
naturgasledning som planeras 
mellan Viborg i Ryssland och 
Greifswald i Tyskland och ef-
terlyser ett informationsmöte 
om MKB:s också på Åland.

Bland annat det skriver 
landskapsregeringen i sitt ut-
låtande till Nylands miljöcen-
tral som är kontaktmyndighet 
för MKB:n i Finland.

Gasledningen ska dras 
genom Finlands ekono-
miska zon. Ålands territo-
rialvatten berörs inte, men 

landskapsregeringen anser 
att de sydöstra delarna av 
landskapets territorial-
vatten kan drabbas av indi-
rekta konsekvenser. 

Landskapsregeringen vill 
att exempelvis Natura 2000-
områden på Åland också ska 
redovisas i MKB:n. (ao)

Svar gavs om gasledningen
� Stadsfullmäktige skall på 
tisdagen ta ställning till det 
tillskott av kapital, som Mise 
har bett medlemskommuner-
na om.

Det har rått viss tveksam-
het, men stadsstyrelsen har i 
alla fall föreslagit att fullmäk-
tige går med på begäran. Den 

summa staden skall ut med är 
drygt 103.000 euro.

Stadsdirektören föreslog 
tidigare att Mise skulle låna 
pengarna, men ändrade sig. I 
stadsstyrelsen ansåg de frisin-
nade och centern att Mise nog 
skall få pengarna, men att man 
först vill ha en utredning om 

var kostnaderna uppkommer. 
Socialdemokraterna och libe-
ralerna vann omröstningen.

Pengarna skall användas 
bland annat för att göra om 
systemet med de allmänna, 
obemannade återvinningssta-
tionerna, som hittills har skötts 
av Ålands problemavfall. (ht)

Mise får mer av Mariehamn
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bara två punkter”

Hål i väggen. Där betongblocket suttit fi nns bara hålet kvar. Nere skymtar 
distansklossen som placerats under blocket för att få det på rätt höjd.

Pikats. Svetsaren har, genom att pika med maskin, försökt leta efter eventuella dolda fästplattor i elementets sida, men inte hittat sådana.

att fästplattan suttit snett. Plattan till vänster sitter rätt i 
blocket bredvid.  Foto: ÅLANDS POLISDISTRIKT

� Ålands problemavfall ab har 
till samtliga aktieägare skickat 
ut en förfrågan om samtycke till 
överlåtelse av aktier till Ålands 
miljöservice k.f. Dessutom frå-
gas om kommunen kan avstå 
från rätten till inlösen av aktier 
vid en sådan överföring.

Ålands lagting har beslutat 

att landskapets aktier kan över-
föras till alla 16 kommuner i 
proportion till befolkningstal. 
Överlåtelsen kan ske under 
förutsättning att landskapsre-
geringen bedömer att åtgärden 
leder till den samordning som 
avses.

Därför begär nu landskapre-

geringen svar på följande frå-
gor:

Har kommunen fattat beslut 
om överlåtelse av sina aktier?

Kommer kommunen att avstå 
från rätten till inlösen av aktier 
vid en sådan överföring?

Svar ska ges senast den 16 fe-
bruari. (ka-f)

Kommuner frågas om avfallsaktier
� HAMMARLAND Jan Matt-
son (s ) fortsätter som ordfö-
rande för kommunfullmäktige 
i Hammarland. Fullmäktige 
som samlades till årets första 
möte på torsdag kväll återval-
de Mattson. Valet var enhällig 
och det samma gällde också 
för återvalet av Anne-Maj 

Mattsson (c) som vice ordfö-
rande.

Vid mötet tog fullmäktige 
också ställning till kommunens 
färdtjänstanvisningar enlit so-
cialvårdsförordningen, han-
dikappservicelagen och han-
dikappserviceförordningen. 
Anvisningarna godkändes med 

några justeringar. Socialnämn-
den och kommunstyrelsen hade 
föreslagit en självrisk vid taxire-
sor på 30 euro, men fullmäktige 
sänkte självrisken till 20 euro. 
Dessutom höjde man gränsen 
för den lägsta summa som upp-
bärs från föreslagna 3,50 euro 
till 5 euro. (jk)

Eniga val i Hammarland

SUND. Vilka byar i Sund skall 
anslutas till det kommunala 
avloppsnätet vars avlopps-
vatten går till Lotsbroverket 
i Mariehamn, och vilka byar 
skall istället ordna egna lo-
kala lösningar med små re-
ningsverk?

Det är en fråga i Sund som 
stötts och blötts sedan hösten. 
Och inte kom fullmäktige till 
beslut heller på senaste full-
mäktigemöte förra veckan.

Istället beslöts att ställa ut 
förslaget till avloppsplan och 
höra vad kommuninvånarna 
tycker. Frågor och synpunk-
ter vill kommunen ha senast 
den 19 februari.

Kommunstyrelsen har ti-
digare beslutat att de fl esta, 
och största, byarna skall an-

slutas till det kommunala 
avloppsnätet. Enligt kom-
mundirektör Christina Nu-
kala-Pengels förslag skulle 
man lämna bort byarna i 
norra Sund.

Det börjar bli bråttom att 
få avloppsplanen klar. Inom 
det här året skall alla fastig-
heter med dåliga avlopp ha 
ersatt dem med godkända 
avlopp, antingen anslut-
ning till det kommunala 
nätet, anslutning till ett bya-
reningsverk eller ha en egen 
lösning.

Kommunful lmäkt iges 
presidium återvaldes på 
mötet med Karl-Anders 
Berglund (c) som ordföran-
de och Ulla-Britt Dahl (lib) 
som vice ordförande. (uw)

Sundsborna får säga sitt om avlopp

� Staden går i borgen för 
ett lån på 120.000 euro till 
ÅSS. För pengarna skall 
man bygga ett hus för juni-
orverksamheten.

Segelsällskapet har i dag 
70-80 aktiva juniorer och 
för det räcker dagens ut-
rymmen inte till. Det nya 

juniorhuset byggs i anslut-
ning till gästhamnen i Väs-
terhamn.

 Det är fullmäktige som 
fattar beslut om borgen 
på mötet tisdag kväll, men 
stadsstyrelsen rekommen-
derar enhälligt att borgen 
beviljas. (ht)

Borgen för ÅSS-hus

� En mindre brand, som 
inte förorsakade några stör-
re skador, utbröt på söndag 
förmiddag i en före detta 
svinfarm i Vargata i Vårdö. 
Ägaren till byggnaden hade 
lagt in en värmefl äkt för att 
förhindra att vattenledning-
arna skulle frysa. 

– Värmefl äkten och el-

systemet var helt enkelt 
inte överens, fl äkten var för 
kraftig, säger brandchef Jan 
Johansson.

Frivilliga brandkåren i 
Vårdö kom snabbt till plat-
sen och kunde släcka bran-
den innan den alltså hann 
förorsaka några större ska-
dor.

Värmefl äkt ledde till brand

� Det fanns bilister i fre-
dags som inte anpassade 
hastigheten eller avståndet 
efter det hala väglaget med 
följden att polisen fi ck rycka 
ut på sammanlagt fyra tra-
fi kolyckor. Några allvarliga 
personskador rapporteras 
dock inte.

Den första olyckan skedde 
mitt på fredagen då tre bilar 
kedjekrockade på nya God-
byvägen vid Ingby. En bilist 
kunde i halkan inte få stopp 
på sitt fordon utan körde 
först in i bilen framför, som 
skulle svänga av vägen, och 
blev sedan dessutom i sin 

tur påkörd bakifrån. Bilarna 
fi ck plåtskador.

På eftermiddagen frontal-
krockade två bilar i Gräggnäs 
i Geta. En bilist fi ck sladd i 
en kurva och kanade över på 
motsatt körbana där det kom 
en mötande bil. Inga allvarliga 
skador rapporterades men de 
inblandade valde att uppsöka 
sjukhuset för en kontroll.

I Östernäs i Mariehamn 
ledde farten till att en bilist 
inte lyckades hålla fordonet 
på vägen och ytterligare en 
dikeskörning rapporteras 
samma dag från Långnäs i 
Lumparland.

Flera trafi ktillbud

� På lördag eftermiddag 
tog polisen en bilist i Jomala 
Möckelö som körde 108 ki-
lometer i timmen trots att 
hastigheten var begränsade 
till 50. Bilisten är nu anmäld 
för grovt äventyrande av tra-

fi ksäkerheten. En bilist, som 
natten till måndagen körde 
av en färja som lade till i Ma-
riehamn, fi ck blåsa och resul-
tatet visade på 1,38 promille. 
Bilisten misstänks nu för 
grovt rattfylleri.

Grova trafi kförseelser
under veckoslutet

� Två olika fall av miss-
handel med över tio in-
blandade har anmälts till 
polisen, båda inträffade 
ombord på ms Cinderella 
på söndagen.

I det ena fallet anmäler 
två män, bosatta i Sverige, 
att de attackerats med fl as-
kor och knytnävar av åtta 

andra män i fartygets disko-
tek.

I det andra fallet handlar 
det om en man som blev 
både slagen och sparkad 
av tre män i en av fartygets 
hyttkorridorer.

fallen har inte samband 
med varandra enligt poli-
sen.

Våldsamt på Cinderella
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Jerry

Katrin
Ellionora
Christian

Eva
med familjer

Herren är min Herde

Jordfästningen äger rum i Ma-
riehamns begravningskapell 
lördag 3 februari kl 15.00. 
Därefter minnesstund i för-
samlingshemmet.

Dop

Gratulerar  70 år

Döda

   DÖDA

André Karl Artur Blomberg 
döptes i lördags, den 27 januari, 
i hemmet i Skarpnåtö. Han är 
son till Susanne Carola Broman 
och Tommy Valdemar Blom-
berg i Hammarland Skarpnåtö.

MARIANNE
MANSELIN
Namn: Marianne Manselin, f  
Eriksson.
Född: den 4 februari 1937 i 
Mariehamn.
Bor: på Mansas i Jomala Torp.
Yrke: pensionerad företagsle-
dare för Revisa bokföringsbyrå.
Familj: änka efter Per-Erik, 
sonen Sören med fru Nora.
Intressen: de fyrbenta vän-
nerna i hemmet, en hund och 
tre katter, samt teater och his-
torisk litteratur, hon läser med 
intresse Finlands historia.
Födelsedagen: fi ras i lugn 
och ro, men i maj planerar 
Marianne celebrera sina 70 år 
med födelsedagsbjudning. Om 
någon vill komma ihåg hennes 
födelsedag ser hon gärna att 
man betalar in en slant till för-
mån för hjälpbehövande barn 
på följande konton: 660100-
3347671 eller 557804- 276037.

I början på 40-talet fl yttade 
Marianne med sina föräldrar 
från Mariehamn till Hammar-
land Byttböle där hon växte 
upp.

Sedan övertog hon tillsam-
mans med maken Per-Erik, 
Mansas i Jomala Torp år 1958. 
Sedan dess har jordbruk, på sätt 
eller annat, gått som en röd tråd 
genom hennes yrkesverksamma 
liv.

1968 började hon jobba också 

utanför hemmet, först något år 
vid Tidningen Åland och däref-
ter inom ÅAB/ Företagsbyrån. 
Samtidigt läste hon redovisning 
och handelsämnen på distans. 
På Företagsbyrån arbetade hon 
som ansvarig för lantbruksfrå-
gor som rådgivning, redovisning 
och beskattning och trivdes jät-
tebra med sina uppgifter och 
sina kunder.

1991 tog hon ett steg vidare i 
branschen och blev en av grun-
darna till bokföringsbyrån Revi-
sa Ab. Där har hon arbetat som 
företagsledare sedan dess och 
ägnat sig särskilt åt jordbruksre-
dovisning.

– I fjol överlät jag skötseln av 
företaget till sonen Sören och 
har under året trappat ned min 
egen arbetsinsats, säger hon.

När Revisa startade var hon 
ensam i fi rman, nu jobbar fem, 
sex och periodvis fl er på byrån. 
Under hennes ledning har kun-
der och arbetsuppgifter ökat 
kontinuerligt.

– Jag har alltid älskat mina 
jobb, säger Marianne som gjort 
sig känd som engagerad, väl 
insatt och mycket kunnig i sitt 
yrke.

På senare år har hon även gett 
sig tid till engagemang utanför 
yrkeslivet. Hon sitter i Jomalas 
kyrkofullmäktige sin andra pe-
riod och hon har fortfarande 
några mindre revisorsuppdrag 
att sköta.

Teater har mer och mer blivit 
hennes passion på fritiden. Hon 
reser gärna till Helsingfors och 
Stockholm för att se teater och 
har redan planerna klara inför 
kommande höst.

– Jo, jag har faktiskt bokat bil-
jetter till Svenska teatern i Hel-
singfors till oktober!

ELLEN
BERGENDAHL
Ellen Bergendahl, f Etelämäki, 
från Ödeshög Sverige, avled 
den 21 januari 2007. Hon var 
född den 4 juli 1916 i Kasala, 
Sastmola och var änka efter 
Sigvard Bergendahl.

År 1932 kom Ellen till Åland 
för att arbeta inom jordbruket 
i Föglö. Hon jobbade på olika 
gårdar tills hon gifte sig med 
Artur Sundblom och fl yttade 
till Mariehamn. De fi ck sonen 
Erik tillsammans. 1957 blev hon 
änka och 1989 avled sonen.

I många år jobbade hon på 
Trobergshemmet innan hon 
träffade sin andra man och fl yt-
tade till Östergötland i Sverige 
med honom. De senaste tjugo 
åren var hon bosatt i Ödeshög, 
varav tretton år på ett sjukhem.

Ellen Bergendahl var mycket 
aktiv inom Pingstkyrkan där 
hon varit med i en gitarrgrupp 
och ägnat sig mycket åt arbetet 
med söndagsskola och pyssel-
grupper för barn. Barn och djur 
var hennes stora förtjusning.

Närmast sörjande är sex barn-
barn med familjer.

� �  ABF: Kurs i digitalfotogra-
fering och bildbehandling onsdag 
7.2 kl.18.30. Anm. till ABF-Åland 
tel.16 707.

� �  Al-Anon: Anhöriga och vänner 
till alkoholister, träffas på Margaretagår-
den ALLA tisdagar och fredagar 19.00.

� �  Eckerö pensionärsförening: 
Månadsträff på Ekergården onsdag 
31.1 kl 13.00. Välkomna.

� �  Geta marthaförening: 
Årsmöte torsdag 1.2 kl. 19.00 i Geta 
församlingshem. Nya och gamla 
medlemmar välkomna.

� �  Hammarlands marthafören-
ing: Årsmöte tisdag 30.1 kl 19.00 i 
Marthabo. Gamla och nya medlem-
mar välkomna.

� �  Mariehamns marthafören-
ing: Årsmöte tisdag 6.2 kl 13.00 i 
Villa Carita. Stadgeenliga ärenden. 
Ingång från gårdssidan. Nya och 
gamla medlemmar välkomna.

� �  Norra Ålands pensionärer: 
Sång- och danscafé i Breidablick 
onsdag 31.1 kl 18.30. Dragspels-

musik med Christer och Kalle, Uffe 
sjunger och spelar gitarr och Sture 
leder sången.

� �  Visans vänner: Viscafé 
torsdag 1.2 kl 19.00 i café Vreten, 
Skepparg. 11. På estraden: Tranvik 
Qvinns med Torbjörn Engman samt  
Sara Strandberg, Hanna Malmberg 
och Emil Grönvall.

� �  Ålands marthadistrikts 
hemslöjdssektion: Möte torsdag 
1.2 kl 11.00 på kansliet.

� �  Ålands synskadade: 
Bingokväll på Ankaret onsdag 31.1 
kl. 18.00. Fina vinster. Alla hjärtligt 
välkomna.

� �  Ålands ömsesidigas 
pensionärer: Kom i håg lunchen i 
Arkipelag tisdag 30.1 kl 12.00.

TISDAG 30.1
BIO
� �  Bio Savoy kl 19.30. 
”Déjà vu”. F-15. Filmen fi ck tre 
stjärnor av Nyans recenssent.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Bar dj.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Blandad musik från baren.

ONSDAG 31.1
BIO
� �  Bio Savoy kl 19.30. 
”Déjà vu”. F-15. Filmen fi ck tre 
stjärnor av Nyans recenssent.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Dj Tony,.
� �  Parks bar kl 22.00. 
Marita Wikström.

� Projektet Skärgårdsleden är 
mycket nöjda med årets uppla-
ga av Matka-mässan, som hölls 
i Helsingfors den 18-21 januari. 
Det skriver Skärgårdsledens 
John Holmberg i ett pressmed-
delande.

Man ställde i år ut på mäss-
sans internationella avdelning 
och märkte ett avsevärt ökat 
intresse från såväl utländska 

agenter och researrangörer som 
enskilda besökare. I Skärgårds-
ledens monter visades bland an-
nat ett bildspel från regionerna 
Roslagen, Åland, Åbo skärgård 
och västra Nyland och man 
presenterade övrigt marknads-
föringsmaterial från de olika 
regionerna.

”Det största intresset från all-
mänheten gällde cykling samt 
möjligheterna till att ”ö-luffa” 
från fi nska sidan till Åland. 
Här fi nns fortfarande mycket 
att göra då dessa möjligheter 
inte på långa vägar fi nns i alla 

människors medvetande. 
Skärgårdsledens tydliga vi-
sion är att öka vetskapen om 
regionerna som turistmål, 
men även öka nätverkandet 
mellan företagen samt pake-
teringen över regionsgrän-
serna. Ett konkret sätt att 
exponera denna destination 
är via det kommande cykel-
paketet Stockholm-Helsing-
fors.”, skriver man också i 
pressmeddelandet.

Totalt besöktes Matka-mäss-
san 85.953 besökare från 64 län-
der.  (ab)

Cykelsemester
intresserade
på resemässa

PUSSEL-
FAMILJEN
 Lever du som ensamförälder eller 
i nyfamilj? Du är välkommen till 
medlemsmöte och öppen träff 
måndagen 5 februari kl. 18.00 i 
Lyktans lokal, Storagatan 10.
Vi kommer bland annat att besluta 
om ändring av medlemsavgiften.
Kom med och påverka din fören-
ing. Rösträtt = inbetald medlems-
avgift 2006.
i önskar nya och gamla medlem-
mar välkommna. Föreningen 
bjuder på kvällsfika och barnvakt 
finns givetvis på plats och pysslar 
med barnen. Vi ses!
www.pusselfamiljen.ax

� 2007 firar scoutverksam-
heten i Finland 100-års ju-
bileum och feståret kommer 
att uppmärksammas även på 
Åland.

Bland annat planeras en 
scoutparad i Mariehamn i 
början av maj och då öppnar 
även en specialutställning 
i Ålands museum, där alla 
åländska scoutkårer bidrar 
med material från sin kår.

I sommar kommer man 
även att visa upp sin verk-

samhet för allmänheten ge-
nom att hålla scoutläger, 
”Ålandsläger”, på central 
plats i Badhusparken i Ma-
riehamn. 

De åländska scouterna 
deltar även i den stora natio-
nella jubileumsfesten i Tam-
merfors 8-10 juni.(ab)

Scouterna
fi rar 100 år

Yngst i familjen Jansson i 
Kalmarnäs är numera den här 
pojken som föddes den 26 
januari kl 19.35 med vikten 
3.110 gram och längden 50,5 
cm. Äntligen är lillebror här, 
tycker Adam, 7,5 år och David 
9 år. Föräldrarna heter Linda 
och Christian Jansson.
  Foto: ERKKI SANTAMALA

Ellida, 6 år, och Tova, 2,5 år, 
fi ck en lillasyster den 24 januari 
kl 22.14. Vikten var 3.440 gram 
och längden 51,5 cm. Föräldrar 
är Andreas och Teresa West-
mark, familjen bor i Lemland.
  Foto: ERKKI SANTAMALA
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Höga toner som skrämmer mig 
och jag tar inget foto. Istället står 
jag i givakt och försöker snappa 
upp och förstå åtminstone någ-
ra av orden. Mina kunskaper i 
arabiska är ytterst begränsade, 
men jag förstå att det han vill 
säga är viktigt. Min palestinska 
vän som visar mig runt i Hebron 
försöker översätta i samma takt 
som mannen på åsnan ropar: 

Betongblock 
– Ser du, här kommer inte am-
bulansen fram, säger han och 
pekar på de fyrkantiga betong-
blocken som ligger i rad över 
vägen. Vi kan inte röra oss, var 
är vår frihet? Våra barn växer 
upp i den här miljön. Vad har de 
för framtid? Berätta vår historia 
för ditt folk, för din regering!

Jag lyssnar och nickar, jag gör 
ett försök att börja förklara vad 
jag gör här, att jag ska berätta, 
att jag ska berätta hans histo-
ria. Jag har glömt bort bilden 
jag hade tänkt ta, när han med 
glimten i ögat blinkar åt mig, 
vänder åsnan åt mitt håll och 
säger Jalla, picture! innan han 
rider vidare. 

Begränsad rörelsefrihet
Jag förstår mannen på åsnan. 
Det han egentligen säger till 
mig är: Först ska du höra min 
historia, sedan kan du ta min 
bild.

Mannen på åsnan kom ridan-
de från det så kallade H2 områ-
det i Hebron där de israeliska 
bosättarna tagit mark och slagit 
sig ner i samma område som 
palestinska invånare. Numera 
får endast israeler köra bil här.

Vägnätet som används för att 
sammanbinda de israeliska bo-
sättningarna i Hebrons gamla 
stadskärna och Hebrons utkant 
får endast användas av israeler, 
trots att de går genom palestin-
ska områden. 

Mannen på åsnan har en his-
toria som han delar med resten 
av palestinierna på Västbanken. 
Under snart 40 år (1967-2007) 
har Israel med olika metoder 
begränsat palestiniernas rö-
relsefrihet. Enligt bland annat 
svenska frikyrkornas bistånds-
organisation Diakonia har in-
skränkningar av rörelsefriheten 
ändrat form och blivit värre ge-
nom åren som gått. 

Skiljer palestinier
På Västbanken begränsas pa-

lestiniernas rörelsefrihet 
genom checkpoints, det vill 
säga stationära vägspärrar 
eller så kallade flygande väg-
spärrar som kan sättas upp i 
princip var som helst.

Enligt FN är mindre än 
20 procent av den israeliska 
militärens vägspärrar och 
hinder uppsatta på gränsen 
in i Israel, vid den ”Gröna 
linjen”, som de facto är en 
internationellt erkänd gräns 
baserad på 1949 års stille-
ståndslinje. Det betyder att 
majoriteten av avspärrning-
arna skiljer palestinier från 
palestinier.

Vägblockeringar i form av 
betongblock eller helt en-
kelt en jordhög av modell 
större är andra exempel på 
hur rörelsefriheten begrän-
sas. Betongblocken hindrar 
inte palestinierna från att 
vara i området, det gör bara 
livet lite svårare. Det inne-
bär promenader istället för 
bil eller andra motordrivna 
fordon, det innebär att du 
måste bära alla dina saker 
istället för att stuva in dem i 
bilen. Det gäller således per-
sonliga inköp, byggmaterial, 
varor till din butik eller vad 
annat du kan tänka dig an-
vända bilen till.

Muren
Den senaste metoden att 
begränsa palestiniernas rö-
relsefrihet är den hittills 360 
kilometer långa mur som är 
en kombination av en åtta 

till tolv meter hög betong-
mur och/eller diken, stäng-
sel, taggtråd, elektroniska 
staket och militärvägar som 
slingrar sig in i Västbanken. 
Muren byggs inte på gränsen 
till Israel utan majoriteten 
av muren byggs på palestinsk 
mark. Det innebär att mu-
ren tar palestiniernas mark, 
skiljer bönder från sina od-
lingar, splittrar familjer och 
byar, skiljer barn från sina 
skolor och studenten från 
universitetet.

Internationella domstolen 
i Haag har i ett rådgivande 
yttrande den 9 juli 2004 sla-
git fast att muren är illegal 
eftersom den byggs inne på 
Västbanken, östra Jerusa-
lem inkluderat.  Trots detta 
fortsätter Israel att bygga 
muren. Enligt FN:s kontor 
för samordning av humani-
tära frågor kommer den to-
tala längden av muren med 
dess nya dragningar uppgå 
till 703 km när den är färdig-
byggd. 

Säkerhet
Möjligheten att röra sig, be-
söka vänner och familj, gå 
till arbetet, besöka sjukhu-
set eller skolan är en förut-
sättning för ett fungerande 
samhälle. Utan rörelsefri-
het fungerar inte ett sam-
hälle normalt. Israeliska 
försvarsmakten har genom 
bestående, utdragna och 
systematiska rörelserestrik-
tioner påverkar palestiniers 

liv inom de flesta områden 
och kränker flera av deras 
grundläggande mänskliga 
rättigheter. 

Rörelsefriheten, eller av-
saknaden av rörelsefrihet 
sätts ofta samman med säker-
het, de israeliska medborgar-
nas säkerhet. Vägspärrar på 
grund av säkerhet, betong-
block på grund av säkerhet, 
murar på grund av säkerhet, 
men min bild är att hela ap-
paraten som ska bidra till sä-
kerhet är att den skapar osä-
kerhet. Soldaterna är rädda, 
barnen är rädda, mammorna 
är rädda.  

Separation
Numera är det förbjudet för 
israeliska medborgare att 
besöka palestinska så kall-
lade självstyrande områden, 
area A. Detta enligt israe-
lisk lag, inte palestinsk. Det 
innebär att de möjligheter 
till utbyten och möten som 
tidigare fanns mellan isra-
eler och palestinier i princip 
omöjliggjorts i stora delar av 
Västbanken. 

Säkerhet genom att skilja 
människor åt skapar myter. 
Bilden av den andre; pales-
tiniern, israelen, juden, ara-
ben, terroristen, aktivisten, 
skapar rädsla. 

Myten byggs vidare, ha-
tet byggs vidare, säkerheten 
byggs vidare i form av mu-
rar och separation av de två 
folken med Abraham som 
stamfader.

Avspärrningar gynnar åsnan

Jag pekar på min kamera 
och sedan pekar jag på 
den gamla mannen som 
ridandes på sin åsna 
passera mellan betong-
blocken som hindrar bilar 
från att fortsätta på vägen 
där vi står.

Min blick och mitt 
kroppsspråk ställer frågan 
om jag kan ta ett foto.

Den gamla mannen ser 
på mig och sedan börjar 
han ropa på arabiska.

Tar sig fram. Åsnan har blivit ett vanligare transportmedel i Palestina i takt med att antal 
avspärrningar ökat efter den andra Intifadan, samtidigt som den ekonomiska situationen på Västban-
ken försvårats.

Handelshinder. Betongblock över vägen innebär att varor-
na på biltaket måste lastas av för att fraktas vidare på annat sätt.

Mat från Röda Korset. Palestinier samlar kraft för att 
ta sig upp för backen i Tel Rumeida H2-område med matpaketen 
från Röda Korset på kärra. I bakgrunden åker en israelisk bil.

Olaglig mur. Enligt Internationella domstolen I Haag är 
den mur som Israel bygger på Västbanken illegal. Domstolen 
använder begreppet mur och inte stängsel eller barriär. Bilden 
från Östra Jerusalem visar en del av muren som slingrar sig 
genom Västbanken.

Åländska Lotta Angergård är 
nere i Israel och Palestina för att 
arbeta som följeslagare under 
tre månader. I sin tredje rapport 
berättar hon om hur muren slår 
mot det palestinska samhället.

LOTTA ANGERGÅRD TEXT & FOTO
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax
Telefon: 528 466

Karl-Gunnar
Fagerholm
höll på lördagen föredrag 
för Ålandsforskarna om sitt 
bokprojekt om Lafsböle by 
genom seklerna.

 – Han började med att 
belysa den äldsta kända histo-
rien från medeltiden genom 
århundraden av krig och oro, 
men också fredstida hårt 
arbete på åkrar och i skog, 
fi ske och sjöfart. Föredraget 
illustrerades med fi na bilder 
av olika typer av dekorerade 
redskap från gården, berät-
tar föreningens ordförande 
Conny Andersson.

– Karl-Gunnar gjorde 
de gångna generationerna 
levande genom att på ett  
skickligt sätt berätta om dem 
och hur deras liv gestaltade 
sig, till exempel amerikaresor. 
Intressant var också att höra 
om hur Saltviks  kyrkas inven-
tarier räddades undan stora 
ofreden och fördes tillbaka 
till Åland från Sverige.

Ett trettiotal åhörare 
samlades för att lyssna till 
föredraget. �

Ålandsättlingen
Haddon Sundbloms
Coca-Cola-tomte spelar en 
viktig roll i en understreck-
are som Kristian Gerner 
publicerade i Svenska Dag-
bladet den 25 januari. Ger-
ner utgår från italienaren 
Nicola Lagioias bok ”Babbo 
Natale”. Understreckaren 
i SvD har rubriken ”Så 
blev tomten kapitalismens 
superstjärna”.

Haddon Sundbloms 
tomte gjordes på trettiotalet 
för en reklamkampanj för 
Coca-Cola. Gerner skriver: 
” Jultomten behövde inte 
Coca-Cola för att överleva i 
västerlandet, men Coca-Cola 
behövde jultomten för att nå 
barnen, infogas i julmysteriet 
och få global räckvidd.”

Han berättar om hur 
Coca-Cola gav reklamman-
nen Achie Lee uppdraget 
göra en kampanj som nådde 
barnen utan att direkt avbilda 
dem i reklamen. Lee anlitade 
i sin tur tecknaren Sundblom. 
Gerner, som också berättar 
jultomtens historia på ett 
allmännare plan, noterar i sin 
artikel att Haddon Sundblom 
hade far från Åland och mor 
från Sverige. �

Sibelius-
Akademin
fyller 125 år i år. Jubileet 
uppmärksammas under hela 
året, men jubileumsveckan 
är i mars. Huvudevenemang 
är en jubileumskonsert i 
Finlandiahuset den 17 mars. I 
konserten uppträder Sibelius-
Akademins symfoniorkester 
och kör under ledning av 
kapellmästare Leif Segerstam 
och körledare Matti Hyökki.

På programmet står 
Sibelius och Erkki Mel-
artin samt ett nytt verk av 
Timo Hietala. Solister är 
blanda andra Kaija Saari-
kettu, Kari Kriikku, Pekka 
Kuusisto och Liisa Pohjola, 
skriver FNB.

Veckan innan jubileums-
konserten publiceras Reijo 
Pajamos 125-års historik. 
Vid det tillfället uppträ-
der Folke Gräsbeck och 
vänner. �

Vinylskivan lanserades i USA 
i slutet av fyrtiotalet. De for-
mat som blev dominerande var 
longplay-skivan med en hastig-
het om 33 1/3 varv per minut 
och singelskivan med en upp-
spelningshastighet om 45 varv 
per minut.

Några år in på femtiotalet 
gick vinylskivan om den äldre 
78-varvsskivan som snart blev 
utkonkurrerad. Vinylskivan 
skulle sedan dominera mark-
naden totalt fram till början av 
nittiotalet. Sedan dess har näs-
tan allt handlat om cd-skivor 
och efter det nedladdning från 
internet till datorer och mp3-
spelare.

Inte utdöd
Men helt utdöd har vinylskivan 
aldrig varit. Många har av både 
nostalgiska skäl och kvalitets-
skäl velat hålla fast vid sina skiv-
samlingar, särskilt av LP-skivor, 
och nyproduktionen har också 
fortsatt, om än i liten skala.

Nu fi nns dock en del tecken 
på att det våras för vinylen. Det 
fi nns en efterfrågan på både 
gamla och nya skivor, det fi nns 
likaså en viss efterfrågan på nya 
skivspelare och många väljer att 
låta reparera sina gamla i stället 
för att kasta dem.

Nya skivspelare
– Visst händer det allt emellanåt 
att vi säljer nya skivspelare, sär-
skilt till julen när folk börjar leta 
fram sina gamla julskivor fi nns 
det en efterfrågan, säger Karl-
Erik Welander på Strandbergs 
TV-tjänst. 

Just nu har han dock inga 
skivspelare inne. De som han  
tog in till julen gick alla åt.

– Men nya är beställda och 
torde komma i mitten av fe-
bruari.

För omkring 150 euro kan 
man få en ny skivspelare.

– De som tillverkas i dag har 
färdigt inbyggda förstärkare och 
kan anslutas till de hembio- och 
stereosystm som redan fi nns i 
hemmen, konstaterar Welan-
der.

På Kalmers berättar Martin 
Storkärr att det händer högst 
någon gång i året att man säljer 
en ny skivspelare.

– Någon lagervara är det inte 
längre, men vill någon ha en ny 
skivspelare så går det bra att be-
ställa, säger han.

Det samma gäller också re-
servdelar.

Ökat intresse
På Sedins TV-service, som spe-
cialiserar sig på reparationer, 
säger Ulf Sedin att man tydligt 
kan märka ett ökande intresse.

– Allt fl er vill lyssna på sina 
gamla vinylskivor och märker 
att de behöver nya stift och driv-
remmar till skivspelarna, säger 
han.

Har man en gammal skivspe-
lare av gott märke så skall man, 
enligt Sedin, absolut inte kasta 
bort den. De nya spelare som 
tillverkas i dag håller enligt hans 
mening inte riktigt samma kva-
litet och därför lönar det sig att 
sätta de gamla i skick.

– En gammal skivspelare kan 
till exempel ha en skivtallrik 
som väger ett kilo. Det ger en 
jämn och säker gång, konstate-
rar han.

Bättre ljudkvalitet
Enligt Sedin står sig vinylskivan 
också gott i konkurrensen med 
cd:n om man bara ser till ljud-
kvaliteten.

– Cd-skivan är begränsad. 
Man slipper visserligen en del 
brus, men kommer inte upp i 
samma frekvenser som med en 
vinylskiva och skivspelare med 
nål där också de viktiga överto-
nerna får komma fram, menar 
han.

Patrik Dahlblom, musikjour-
nalist och delägare i Ålands 
skivbörs upplever inte att det 
skulle vara fråga om någon 
egentlig våg just nu när det gäl-
ler efterfrågan på vinylskivor. 
Däremot har man vid skivbör-
sen kunnat notera ett stadigt 
intresse hela tiden, att det hela 
tiden funnits de som velat få tag 
på vinylskivor.

DJ:s gör god pr
 Och det är inte bara äldre som 
av nostalgiskärl vill ha vinylski-
vor. Också hos de unga fi nns ett 
intresse.

– När det gäller de unga tror 
jag att discjockeys spelat en vik-
tig roll. Riktiga DJ:s har hållit 
sig till vinyl och de har fungerat 
som förebilder.

Att samlare gärna håller sig 
till LP-skivor förstår han också. 
Och det handlar inte bara om 
ljudkvalitet.

– Omslagen är ju större och 
elegantare. När jag ser ett bra 
cd-omslag i dag slår det mig 
ofta att den som gjort omslaget 
måste ha haft ett LP-omslag i 
tankarna.

Enligt Dahlblom är cd-skivan 
faktiskt mera utsatt i dag än 
vinylskivan. Det är framför 
allt cd-skivan som lider av 
nedladdningar och nya kon-
sumtionsmönster, menar 
han.
Att vinylskivan skulle åter-

erövra den marknad den för-
lorat till cd-skivan tror Patrik 
Dahlblom ändå inte. Redan det 
faktum att det i dagens Europa 
i stort sett är bara i England 
och Tjeckien som det tillverkar 
vinylskivor utgör ju en begräns-
ning.

– Vinylskivan kommer nog 
inte tillbaka på bred nivå men 
den kommer att fi nnas kvar, 
konstaterar Dahlblom.

JAN KRONHOLM
jan.kronholm@nyan.ax

tfn 528 466

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

Gamla skivspelare repareras, nya köps och skivor efterfrågas

Det våras för vinylen

Skivspelare. Har man en skivspelare av gott märke så lönar det sig att reparera den, menar Ulf 
Sedin. I sin verksamhet märker han att intresset för vinylskivan ökar igen.

Efter ett femtontal år med 
cd-skivor,  fi nns det nu 
tecken som tyder på en ny 
vår för vinylskivan.

Allt fl er börjar reparera 
sin gamla skivspelare i 
stället för att kasta dem 
och det går också fort-
farande att få tag på helt 
nya, oftast numera tillver-
kade i Kina. Även vinylski-
vor tillverkas fortfarande 
och har behållit en nisch 
på skivmarknaden.

Skivor. Cd:skivan dominerar marknaden i dag, men vinylskivan är inte helt utslagen.

”
Trassla inte till saken genom att 
komma dragande med fakta.
 GROUCHO MARX
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Förra veckan skrev Robert 
Jansson, en av dem som bor 
på Klinten en insändare där 
han ifrågasatte stadsplane-
nämndens beslut att göra 
Klintskogen till begravnings-
plats. Gensvaret på insända-
ren har inte låtit vänta på sig, 
grannar och andra som bor i 
närheten har hört av sig till 
honom.

– Jag har uppmanat dem 
att ta kontakt med stadssty-
relsens ledamöter, det är de 
som skall ta nästa beslut och 
de skall få veta vad vi som 
bor här tycker om förslaget.

Grilla korv?
En av de som hört av sig till 
Robert Jansson är Pia Aar-
nio, också hon har barn som 
leker i skogen och hon ser 
också många praktiska pro-
blem med en begravnings-
plats in på knuten.

– Jag är förvånad över att 
det inte fi nns regler för hur 
nära bebyggelse man kan an-
lägga en begravningsplats. 
Redan nu hör vi predik-
ningar från gravsättningar 
och vi tvingas dämpa oss om 
begravningsplatsen kommer 
närmare.

Sommarens aktiviteter ser 
hon som de största problemen.

– Vi kommer inte att kun-
na klippa gräsmattan utan 
att störa, och hur är det om 
vi vill grilla middagen mitt 
under en gravsättning? Det 
handlar ju inte bara om oss 
som bor här, det handlar 
också om att de sörjande 
skall få lugn och ro.

Oas
Kultur- och utbildningsmi-
nister Camilla Gunell (s) bor 
längst in mot skogen, och 
även hon är upprörd.

– För oss som bor här är 
vägen och skogen oerhört 
viktig. Det är en oas och jag 
ser ju genom mitt fönster hur 
många som rör sig i skogen.

Såväl Camilla Gunell som 
Robert Jansson och Pia Aar-
nio tycker att möjligheterna 
att bygga ut begravningsplat-
sen åt öster istället för enkelt 
har förkastats.

– Bara för att trafi klösning-
en inte har klarnat österut 
borde man inte så lättvin-
digt förkasta tanken på att 
utvidga begravningsplatsen 
ditåt. Det fi nns inget hållbart 
argument för att förstöra 
Klintskogen, säger Robert 
Jansson som särskilt betonar 
att stadsfullmäktige så sent 
som i höstas antog en gene-
ralplan på 30 år där det står 
att Klintskogen skall förbli 
rekreationsområde.

– Mariebad kunde man 
bygga utan trafi klösning, tyd-
ligen är det skillnad.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Grannar oroade över att grönområdet förstörs

I Klintskogen fi nns bästa kojan

Koja för många. Emelie Kallvik, Mollie Manelius, Signe Jansson, Markus Holmberg, Simon Kaunismaa, Sofi e Kaunismaa, Linus 
Aarnio och Frans Manelius i den koja som de fl esta klintenbarnen verkar leka i.  Foto: FREDRIK TÖRNROOS/praktikant

Klintskogen är barnens 
skog. Här fi nns blåbär, 
lingon och svamp, här 
fi nns kojan som alla bar-
nen på Klinten bygger och 
använder och här fi nns 
stigar som tvinnar kors 
och tvärs. 

– Det är de döda mot 
de levande, säger Robert 
Jansson som bor på Klin-
ten engagerar sig för att 
Klintskogen skall få fi nnas 
kvar som stadens gröna 
korridor.

� De obundnas riksdagskan-
didat Elisabeth Nauclér inled-
de sin riksdagsvalskampanj på 
Brudhäll på Kökar i söndags. 
Ett tiotal intresserade mötte 
upp.

Den åländska riksdagsleda-
motens roll som kontaktska-
pande ambassadör i riket var 
en fråga Elisabeth Nauclér 
tog upp, men också miljöfrå-
gor och Östersjöns tillstånd 
diskuterades med de närva-
rande kökarborna.

– Det sades också från pu-
bliken att nu vore det verkli-
gen dags för en åländsk kvinna 
i riksdagen, skriver Obunden 
samling i ett pressmeddelan-
de. (uw)

Nauclér öppnade
valkampanj

� Tjänstledige landskapsvete-
rinären Mikael Karring har av 
statsrådet fått fortsatt förord-
nande som biträdande avdel-
ningschef vid avdelningen för 
livmedel och hälsa vid jord- 
och skogsbruksministeriet.

När Karring fi ck tjänsten 
ifjol var det då för att organi-
sera bekämpningen av fågelvi-
rus i Finland.

Karring kvar
i Helsingfors

� Inför Ö-spelen 2009 har 
Mariehamn lawntennis-klubb 
ansökt hos stadsstyrelsen om 
ombyggnad av tre grusbanor i 
Idrottsparken. Önskemål fram-
förs också på en läktare på bana 
fyra för 1.000 personer.

Ambitionen är att erbjuda 
en modern arena för Ö-spe-
lens tennistävlingar.

– En nyrenoverad tennis-
anläggning utgör också ett 
värdefullt komplement till att 
förlänga turistsäsongen, me-
nar klubben.

Stadsstyrelsen har fört ären-
den till fridtidsnämnden för 
beredning. (ka-f)

Läktare önskas
till tennisbanorna

� Två anbud vad gäller en 
rambeskrivning av golfbanan i 
Godby Ämnäs har lämnats till 
landskapsregeringen.

– Det är alltså ännu så länge 
inga ritningar och ingen pro-
jektering utan bara de allra 
första ramarna, förklarar pro-
jektingenjör Elisabeth Rosen-
löf.

Vem som får detta anbud 
avgörs vid en föredragning om 
en vecka eller två.

Det blir senare helt nya an-
budsrundor med att hitta ar-
kitekt och byggare. Eventuellt 
kan en arrendator utses till 
hösten.

Enligt en första tidsplan ska 
byggnaderna börja byggas i 
mars 2008 och själva golfba-
nan ett år senare.

– Så det tar nog till 2010 
innan första bollen slås, tippar 
Elisabeth Rosenlöf. (ka-f)

Två anbud
på Godbygolf

� Både ordförande Gun-Mari 
Lindholm och viceordförande 
Börje Lundberg omvaldes 
då Lemlands kommunfull-
mäktige valde presidium för 
år 2007. Nytt är att en andra 
viceordförande också valdes, 
det blev Sune Mattsson. Va-
len var enhälliga. (ke)

Omval och nyhet
i Lemlandsledning
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Gör det möjligt

Det märks när man är Nyckelkund
Du får många förmåner när du samlar dina bankaffärer 

hos oss. När du blir Nyckelkund, får du till exempel en 

personlig bankrådgivare, som du kan vända dig till när 

du vill diskutera bankaffärer och planer.

Anslut dig som Nyckelkund. Ring och boka tid på vårt 

kontor via Kundtjänst 0200 5000 (lna/msa) mån–fre 8–20. 

Mer information om våra förmåner för Nyckelkunder 

finns på adressen www.nordea.fi.

Förmånliga dagliga  
banktjänster

Personlig  
bankrådgivare 

Kreditkort  
utan årsavgift 

Leasingbil utan  
kapitalinsats 

Fondsparavtal utan  
teckningsprovision 

Ändring av betalnings- 
plan (1 gång/år) 0 e

Hemförsäkring –15 % Bilförsäkring –9 % Växling av kontantvaluta 0 e

Tillgång till specialister Varierande erbjudanden Kundtidningen Tid

Visa-kortkrediten beviljas av Luottokunta och MasterCard-kortkrediterna av Nordea Finans Finland Ab. Den effektiva årliga räntan på Visa-kortkrediten inklusive lånekostnaderna är 12,638 % 
(12/2006) och 11,06 % (11/2006) på MasterCard-kortkrediten. Räntan har beräknats utgående från euriborräntan 3 mån, en marginal på 7,5 % på en kredit, varav utnyttjas 2 000 euro. 
Försäkringarna säljs via ombudet Nordea Bank Finland Abp:s kontor. Nordea Trygg-försäkringarna beviljas av Nordea Skadeförsäkring, som är nordiska TrygVestas filialrörelse i Finland. 
FO-nummer 1643390-0. Tryg Forsikring A/S, CVR-nr 2426 0666, hemort Ballerup, Danmark.
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Telefonkatalog på nätet. www.nyan.ax

Det är miljötänkandet som 
ligger i fokus då Mariehamns 
tryckeri investerat i en CTP-
anläggning som kan framstäl-
la tryckplåtar processfritt. Det 
betyder i praktiken att ingen 
vätska behövs i produktionen 
av tryckplåtar.

– All tidigare framställning 
av tryckplåtar krävde kemika-
lier som inte var bra för mil-
jön, säger Klaus Pärnänen.

Blir digitalt
Den nya CTP-anläggningen är 
enligt Pärnänen både säkrare 
och snabbare och ger en bätt-
re punktåtervinning. Priset låg 
runt 100.000 euro.

– Själva plåtarna är också 
dyrare att framställa, men be-
sparingen ligger i att vi dels 
slipper köpa in dyra vätskor, 
dels slipper betala dyrt för att 
bli av med vätskorna efter att 
vi använt dem, säger Klaus 
Pärnänen.

Den nya anläggningen in-
stallerades under den första 
veckan i januari, och som bäst 
pågår förhandlingar om tryck-
eriets nästa stora investering, 
en digital tryckpress.

– Den kommer vi att vara 
igång med under våren.

Den digitala tryckpressen 
gör det möjligt att göra foto-
böcker, kalendrar och kort, 
och tekniken öppnar fl er möj-
ligheter.

– Man kan göra personliga 
tryck, alla kan till exempel få 
en personlig vinetikett, säger 
Klaus Pärnänen.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

Mariehamns
tryckeri har
ny teknik

Nytt. Tryckeriarbetaren 
Kerstin Ihander och Klaus 
Pärnänen, vd på Mariehamns 
tryckeri, framför den nya, miljö-
vänligare CTP-anläggningen. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Mariehamns tryckeri har 
investerat i teknik som gör 
processfri framställning av 
tryckplåtar möjlig. Dess-
utom köper de snart in en 
digital tryckpress.

– Vi vill komma ut i värl-
den, säger tryckeriets vd 
Klaus Pärnänen.

� FINSTRÖM. Fullmäktige 
har beslutat att köpa ytterligare 
8,5 hektar mark bakom brand-
stationen i Godby. Finströms 
kommun köper området av 
Åsa och Mikael Pellas för 1,86 
euro per kvadratmeter.

Totalt är kommunens mark-
område bakom brandstatio-
nen nu närmare 12,5 hektar. 
Området ska planeras för 
bostadstomter och pengar 
för projektet fi nns upptagna i 
årets budget. (as)

Stort köp
av tomtmark
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För att bli en bra konditor mås-
te man tycka att desserter och 
bakelser är gott. Det är kondi-
torn Johan Sandelins bestämda 
åsikt. Förutom passionen för 
sött måste man också sätta ner 
tid på bakverken.

– Inget är egentligen svårt 
bara man kan det. Det gäller 
att ha grundkunskap och att 
inte fuska, säger han och menar 
att inte ens cappuccinokoppen 
–  kopp av vit choklad, innehåll 
av mousse – är särskilt svår bara 
man kan knepen.

Havtorn och salmiak
Johan Sandelin arbetar till var-
dags på anrika konditori Vete-
katten på Kungsgatan i Stock-
holm. Ibland håller han kurser 
i desserternas goda konst, och 
just en sådan kurs höll han förra 
veckan för bageri-och kondito-
rilinjen på Hotell och restau-
rangskolan.

Runt tjugo bakelser, praliner, 
marmelader och desserter gjor-
des under tre dagar, den ena 
godare än den andra. Många 
innehöll havtorn.

– Jag hade planerat några 
recept med havtorn, men det 
är ju så stort här så det blev 
både marmelader, glassar och 
bakelser med havtorn.

En annan smak han lite för-
undrat märkt att är populärt 
är salmiak. Därför har det 
också blivit salmiakpraliner 
med chokladöverdrag och 
några saltfl ingor överst. Him-
melskt, om man frågar Nyans 
utsända.

– Vi har gjort många små 
saker, man skall inte behöva 
välja, man skall kunna ta allt, 
säger Johan Sandelin fl era 
gånger medan han guidar oss 
bland ett hav av desserter. 

Klassiskt och nytt
Konditorlinjen har under kur-
sen både jobbat med traditio-
nella recept som creme brulée 
och lemoncurdpaj och moder-
na anrättningar som nöttacos 
fyllda med chokladmousse och 

tahitivaniljglass. Många re-
ceptinfl uenser kommer från 
Frankrike som fortfarande är 
störst på bakverk.

– Vi har gjort allt som är 
gott, helt enkelt.

Johan Sandelin påpekar att 
mycket har förändrats på bara 
några år i dessertbranschen. 

– För några år sedan var 
det bara parfait och friterad 
camembert, men i takt med 
att konditoryrket över huvud-
taget kommit hit som yrke har 
också desserterna utvecklats.

Slutligen, ingredienserna 
kan man aldrig fuska med. 
Det skall vara riktiga bär, ab-
solut inga naturidentiska aro-
mer, riktig grädde och kvali-
tetschoklad.

– Vad smakar egentligen 
gröna kulor? Det är det ingen 
som vet, det är bara hokus po-
kus i det. Man kan inte fuska, 
smaken talar för sig själv.

KARIN ERLANDSSON
karin.erlandsson@nyan.ax

tfn 528 467

Foto: FREDRIK TÖRNROOS
                               praktikant

Glass är hett just nu

Favoriten. Konditorn Johan Sandelin och hans egen favorit bland alla desserterna, shot med 
manjarimousse och mango-passionsurprise.

Choklad är hett just nu. Och 
glass. Men det skall vara 
riktig glass, inte sådan med 
naturidentiska aromer och 
annat ”man blir självlysande 
av” som en av Sveriges 
främsta konditor Johan 
Sandelin säger.

Han har hållit en kurs för 
konditorlinjen på Hotell- 
och restaurangskolan och 
gjorde bland annat riktig 
glass, runt tio sorter.

– Choklad är också stort 
just nu i desserter, mycket 
tack vare att kvalitetschok-
lad numera fi nns överallt, 
man behöver inte köpa 
dålig kvalitet, säger han.

Chokladmousse i tre lager. Det 
kan knappast bli bättre.

Inte alls så svårt. Frys chokladmoussen innan du rullar den i vit choklad och klistrar på ett 
öra. Lätt som en plätt.

Det är JCI Mariehamn, junior-
handelskammaren, som utser 
”Årets positivaste ålänning” 
och i samband med förening-
ens årsmöte i lördags fi ck Lars 
Porko priset med bland annat 
följande motiv:

”Lars Porko personifi erar 
Ålands penningautomatfören-
ing, Paf, som under årens lopp 
har bidragit med allmännyttiga 
medel till det åländska samhäl-
let. Företaget fi rade under 2006 
sitt 40-årsjubileum och visade 
då upp ett ekonomiskt resultat 
som var starkare än någonsin. 
Tack vare Paf är Åland idag ett 
samhälle med ett rikt utbud av 

kultur, idrott och social verk-
samhet, för såväl ung som gam-
mal.

Lars Porko började jobba för 
Paf 1974 och var då föreningens 
förste anställda på heltidsbasis. 
Han har haft en avgörande be-
tydelse för Paf och dess fram-
gångar. Han har även aktivt 
arbetat för att Paf skall nå nya 
höjder. Även under tider då kri-
tik mot den åländska spelverk-
samheten framförts i media 
både på borta- och hemmaplan 
har Lars Porko rakryggat och 
sakligt försvarat företagets och 
det åländska samhällets ställ-
ning”.

Det är tredje året i rad som 
JCI Mariehamn delade ut pri-
set. De tidigare pristagarna har 
varit Dennis Jansson och Nik-
las Pelin. (uw)

Positiva Porko prisades

Prisutdelning. JCI Mariehamns avgående ordförande Björn 
Wennström och tillträdande ordförande Annette Holmberg över-
räcker priset och diplomet till Lars Porko.  Foto: PRIVAT

Ålands penningautomat-
förenings vd Lars Porko 
har utsetts till ”Årets posi-
tivaste ålänning”.

Apelsinsorbet
2 gelatinblad
200 g vatten (ca 2 dl)
250 g strösocker (ca 3 dl)
50 g honung (ca 4 msk)
750 g pressad apelsinsaft 
(ca 7,5 dl)
50 g pressad citronsaft (ca 
0,5 dl)

Lägg gelatinbladen i 
blöt i rikligt med kallt 
vatten i cirka 5 minuter. 
Koka en sockerlag av 
vatten, socker och ho-
nung. Lyft upp gelatin-
bladen utan att krama ur 
vattnet. Lägg ner dem i 
lagen och rör om tills de 
smält. Låt lagen kallna 
helt. Blanda ner safterna 
och häll blandningen i 
en glassmaskin. Frys tills 
blandningen känns fast. 
Om man inte har glass-
maskin sätter man bun-
ken med blandningen i 
frysen men tar ut den en 
gång i halv timmen och 
rör om kraftigt, detta för 
att inte iskristaller skall 
bildas. Servera i kylda 
höga glas med en gång 
då sorbeten är nyfrusen. 
Stänk gärna över apels-
inlikör, Cointreau eller 
Grand Marnier och ser-
vera med syltade apelsin-
skal som hastigt doppats 
i smält choklad.

Receptet är taget ur 
boken Konditori Vete-
Katten, utgiven på Na-
tur och Kulturs förlag 
2001
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Först planerade de en ekoby. Numera 
talar de om ekogård. Men storstilade 
drömmar fi nns ännu. Som infl yttad skär-

gårdsbo gäller det att kunna dra i många tå-
tar.

– Här har vi inte tråkigt en sekund, säger de. 
Vi har massor av vilda idéer att förverkliga.

Hållbart livssätt
Första kontakten med Kumlinge togs vid ett 

möte som näringsnämnden bjöd in intresse-
rade till i november 2005. Då bodde de på en 
båt i Sjökvarteret i Mariehamn. Ursprungligt 
hemland är Tyskland.

– Vi sökte ett ställe där vi kunde förverk-
liga våra tankar om ett hållbart livssätt, sä-
ger Thorsten. Vår målsättning är att bo och 
verka här.

Miljövänligt är ett honnörsord. Grönsaker 
vill de börja odla själva. Inte något av det de 

bjuder på ska ha färdats med fl yg från andra 
sidan jorden.

Prövotid
Genom att öppna Hasslebo som pensionat 
hoppas de kunna försörja sig. De har fl era ben 
att stå på, de erbjuder allt från datatjänster till 
friskvård. Allt ska förhoppningsvis bli inkomst-
bringande.

– Vi är inne i en prövotid nu, säger Kora 

Klapp. Vi testar på lite av varje och ser vad 
som kan lyckas.

En sommar har de nu bakom sig och de ver-
kar vara nöjda med verksamheten som inled-
des i liten skala.

– Helgkurser av olika slag kan bra hållas här, 
fortsätter hon. Då kan man ha friluftsliv inpå 
knuten. Här kan hållas kurser i yoga eller av-
slappning. Ingenting stör.

Gärna ska säsongen förlängas så att gästerna 

Kora Klapp skrattar när vi bokar intervjutid.
– Vill ni också träffa Kumlinges nya dårar? Ja, vi är nog lite roliga, vi.
Det är de. Hon och partnern Thorsten Krüger har mycket att berätta. 

Visionerna är många.

Enkelt pensionat. Gäster är vä
”konferens utan slips” och vänder sig t
som vill umgås okonventionellt i lugn m

Infl yttare som har 
tusen bollar i luften

Kudden är kastad. I en lokal mitt i byn på Kumlinge håller Kora Klapp till med sin massage och friskvård. Hon säljer dessutom kuddar fyllda med hirsskal. Skalen ska bin

Framför datorn. Thor-
sten Krüger erbjuder data- och 
webbtjänster i parets lokal mitt 
i byn. Han arbetar dessutom 
nästgårds, på posten.

Friskvård. Både klassisk 
massage, lymfdränage och 
energibehandlingar erbjuder 
Kora Klapp.

Välkomnande. Kis-
sen Charlie Chaplin – kolla in 
mustaschen! – välkomnar till 
matsalen på Hasslebo.

Före detta Skärgårds-
kontor. I Andelsbankens hus 
i Kumlinge by har paret öppnat 
kontor och friskvårdsmottagning. 
Pensionatet är beläget några 
kilometer österut.



NYHETERTISDAGEN DEN 30 JANUARI 2007 13

� Ulrika Sneitz och Heidi 
Räsänen har hos stadsstyrel-
sen begärt att staden också 
fortsättningsvis ska äga Ho-
rellivillan.

– Villan ligger vid en fan-
tastisk strandpromenad och vi 
är många stadsbor som länge 
önskat att skulle bli ett café 
där , skriver de. Låt Horel-
livillan bli ett utfl yktsmål, en 
romantisk oas, som alla kan få 
ta del av.

Men de var för sent ute. 
Stadsstyrelsen kan bara kon-
statera att Horellivillan redan 
är under försäljning hos Fast-
ighetskonsult. Fullmäktige 
har godkänt att villan ska bli 
bostad. (ka-f)

Vill skapa café
i Horellivillan

Blir bostad, inte café. Horellivillan är under försäljning 
just nu.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

älkomna till Hasslebo. Konceptet kallas 
till små företag eller sammanslutningar 
miljö.

nda damm och vara allergikervänliga. Odlar egna grönsaker gör hon också. Allt ska testas och utprovas.

Miljö till salu. ”Den som vill unna sina barn en bra uppväxt-
miljö ska komma till Kumlinge”, säger Kora Klapp. I stallet fi nns två 
inhyrda hästar och en åsna.

också kan komma under vinterhalvåret.
Via sin hemsida, där affärsidén marknads-

förs, har paret fått förfrågningar både från 
USA och Australien. De är väl medvetna om 
att miljön kan verka nog så lockande för folk i 
storstäder över hela världen.

Nu närmast har stödpengar sökts för reno-
veringar av huset. Kora Klapp och Thorsten 
Krüger vill satsa på en solpanel som ska ge 
all energi som behövs i huset. En kompost-

toalett vill de också anlägga, med urinsepa-
rering.

– Det bästa vore om det inte kom något av-
loppsvatten alls härifrån, säger Thorsten.

Adressen till hemsidan är www.hasslebo.
skerry.net.

KIKI ALBERIUS-FORSMAN
                      kiki@nyan.ax

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax
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Phishing är en av vår tids dator-
bedrägerier. Det går i korthet ut 

på att man försöker lura pengar 
av folk genom att i klartext be 
dem lämna ut sina koder till in-
ternetkonton eller kreditkorts-
nummer.

Anders Gustafsson sköter en 
stor del av sin kommunikation 
genom Internet och har av den 
anledningen också utsatts för 
fl era olika försök till bedräge-
rier. Eftersom han anser att det 
är viktigt att allmänheten får 
veta vad som förekommer vill 
han gå ut med dels sina egna er-

farenheter och dels ett par tips 
om hur man kan skydda sig. 

– För det mesta slänger jag 
bara mail som jag anser att inte 
är seriösa men ibland vill jag se 
hur motståndaren ser ut, berät-
tar Gustafsson.

Rena bondfångare
Ett mail som han nyligen fi ck 
ledde honom via länkar till två 
olika företag i USA, företag 
som inte hade en aning om att 
deras hemsidor stod som värdar 
för bedrägerier.

– Jag fi ck ett lösenord, som 
sedan visade sig vara bara bluff,  
och en uppmaning om att logga 
in. Till slut kom jag till bedraga-
rens mål, hemsidan som frågade 
efter numret och säkerhetsko-
den på mitt kreditkort, förkla-
rar Anders Gustafsson.

– Det här är fråga om rena 
bondfångare som tar till sig ny 
teknik för att fi ska efter god-
trogna!

Ett fall av phishing, som fi ck 
mycket uppmärksamhet i mass-
media, var brevet som låtsades 
komma från banker. 

– En riktig bank frågar aldrig 
efter kodnycklar eller kortnum-
mer, poängterar Gustafsson 
och tillägger att man överhu-
vudtaget inte skall svara på den 
typen av frågor.

– Man skall också lära sig att 
alltid automatiskt kontrollera 
att namnet i webadressen är 
korrekt, att man inte har ham-
nat fel. 

Dessutom skall man, då man 
är inne på sidor med ekonomis-
ka transaktioner, kontrollera att 
sidan har den lilla låssymbolen 
(se bilden) som indikerar att si-
dan är säker.

Om du vill läsa mera om phis-
hing kan du till exempel gå in 
på www.polisen.se som utförligt 
beskriver problemet.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
                titte.tornroth@nyan.ax

Foto: FREDRIK TÖRNROOS
                               praktikant

Se upp för phishing!
Phishing är namnet på ett 
av våra stora internetpro-
blem, ett kriminellt system 
med målet att komma åt 
godtrogna människors 
pengar.

– Det viktiga är att man 
hela tider pratar om att det 
förekommer och varnar för 
det, säger ingenjör Anders 
Gustafsson på Pedago.

Viktig symbol. 
Den kanske inte är helt 
identisk på alla servrar 
men varje ”riktig” bank 
har symbolen att sidan 
är låst och med andra 
ord säker. Saknas låset 
bör varningslamporna 
tändas!

Ingenjör varnar: 

Ger tips. Anders Gustafsson 
betonar att det är viktigt att man 
alltid kollar att namnet på hem-
sidan är korrekt och att den lilla 
låssymbolen fi nns då det handlar 
om penningtransaktioner.
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Fråga även efter andra PC-paket!

Erbjudandena gäller abonnemang i hastighetsklassen 1 Mbit/s eller högre. Månadsavgiften för ADSL 1 Mbit/s fr. 33,90 €/mån. Priserna gäller i samband med beställning av bredbandsabonnemang. Erbjudandena gäller inte abonnemang som sagts upp 
och beställts på nytt till samma person eller samma hushåll under den tid erbjudandet gäller, inte heller byte mellan Soneras Bredbandsprodukter. Angivna hastigheter är maximihastigheter för abonnemangstypen i fråga. Tillgången, priserna och has-
tigheterna på tjänsten kan variera mellan olika orter. Erbjudandet om datasäkerhetstjänsten Sonera Tietoturva gäller alla abonnemangstyper och hastighetsklasser. Kampanjförmån fås endast om tjänsten beställs på huvudanvändarnamnet och om den 
beställs för första gången (dvs. användarnamnet har inte tjänsten från förut) eller om tjänsten byts till en dyrare. Förmånen gäller bara beställningar som görs via adressen www.sonera.fi /internet/hallinta. Uppsägning och återbeställning av datasäker-
hetstjänsten berättigar inte till kampanjförmån.Totalpriset för Sonera PC, bärbar, är 716,40 €. Avtalet är ett tidsbundet avtal på 36 månader. För att skaffa Sonera PC krävs att kunden har ett gällande Sonera Bredbandsabonnemang. Äganderätten 
till datorn övergår till kunden genast när avtalet tecknats. Apparattillverkaren lämnar 36 månaders garanti på datorn. *) Totalprisexempel 36 mån: Sonera Bredband 1 Mbit/s 33,90 €/mån och Sonera PC, bärbar,19,90 €/mån, sammanlagt 1 936,80 €.

Sonera
Bredband 

(1 Mbit/s)

33 €/månfrån

Sy ihop ett paket och 
sätt fart ut på nätet

36 mån avtal, 

totalpriset sammanl. 1936,80 € *

5380
från €/mån

Sonera PC,
bärbar
19,90 €/kk
(värde 716,40 €)

Topperbjudan-

de till Soneras 

kunder. 

Begränsat

parti.

• Effektiv bärbar dator, med trådlöst nätkort • 512 Mb minne • DVD brännare • Effektiv 
processor, AMD Sempron 3200+ • Stor och klar skärm, 15,4” WXGA (1780x800)

90

Kopplingen och Sonera Tietoturva för 3 månader

0€erbjudandet gäller fram till 4.2.2007.

(Kopplingen norm. 49–129 €)

Sonera Piste Mariehamn Norrgatan 11, Puh. (018) 620 200, må-fre 9-17

Ekonomi, kontor & data

Det var i mars 2006 som 
man kunde börja anhålla om 
domännamn med den nya 
åländska ax-beteckningen. I 
dag, tio månader senare, har 
sammanlagt 476 nya namn 
beviljats. Och det är ute-
slutande helt nya namn, de 
som bara byter från ”gamla” 
aland.fi behöver inte ansöka 
om namnet på nytt utan då 
räcker det om man anmäler 
till driftsoperatören Ålcom.

På listan över nya domän-
namn, som Nya Åland publi-
cerar i sin helhet i dag (på si-
dan 16), finns både små och 
stora företag och privatper-
soner. Några utländska äga-
re hittar man inte - ax är helt 
enkelt bara till för boende 
och verksamma på Åland.

– Fast jag har nog fått an-
sökningar både från USA 
och Tyskland, säger Ronny 
Lundberg.

Inte censur
Vill man ha ett eget do-
männamn skall man gå in 
på landskapsregeringens 
hemsida, www.regeringen.
ax, där man hittar en tydlig 
länk som tar en vidare till 
själva registreringen som är 

en okomplicerad procedur. 
Snabbt går det också, på 
bara några dagar får man 
sitt tillstånd. Tillståndet till 
ett namn gäller i tre år och 
kostar 50 euro.

Händer det att du censu-
rerar och vägrar ge tillstånd 
till vansinniga namn?

– Nej. Men det finns en 
spärrlista på namn som inte 
får användas. Det är dels 
namn som innehåller andra 
länders toppdomäner, dels 

namn som uppmanar till 
brottslighet. 

Trycksaker kvar
Spärrlistan, som gäller för 
hela Finland, är hemlig och 
överlämnas inte till Nya 
Ålands reporter. Men Ronny 
Lundström ger ett exempel:

– Ordet stjäla i namnet 
skulle inte godkännas!

Övergångsperioden från 
aland.fi till ax är preliminärt 
tänkt att vara i tre år men 

Lundström säger att man 
år 2009 måste göra en av-
vägning av situationen innan 
man avlägsnar den gamla 
domänbeteckningen helt.

– Det kan ju finnas företag 
med mycket trycksaker med 
det gamla namnet kvar och 
då får vi ju ta ställning till 
det.

TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN
             titte.tornroth@nyan.ax

Stort intresse för ax

Snabbehandling. En ansökan om ett domännamn fastnar inte i någon trög byråkrati. IT-che-
fen Ronny Lundström berättar att det oftast ges svar redan inom ett par dagar. 
 Foto: FREDRIK TÖRNROOS, praktikant

Närmare 500 nya ax do-
männamn har registrerats 
på mindre än ett år.

– Intresset har varit 
betydligt större än vad 
vi förväntade oss, säger 
Ronny Lundström, IT-chef 
på landskapsregeringen.
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Till exempel
akerblom  Johan Åkerblom
innebär alltså att Johan Åkerblom beviljats namnet akerblom.ax

Domännamn Innehavare
akerblom Johan Åkerblom
alandring Åland Ring - Åland motor events AB
alandsmotorklubb Ålands Motorklubb rf
alfagamma Ax Alfa Gamma Media Ab
anthr Jonas Holmström
aquilo Aquilo Systems
business Jonas Holmström
buy Jonas Holmström
casino Fredrik Karlström
clim Jonas Holmström
computer Jonas Holmström
credit Jonas Holmström
domain Jonas Holmström
download Jonas Holmström
fi le Ålands Datakommunikation Ab
foto Daniel Eriksson
fredrik Fredrik Gustafsson
hasse Hans Mikael Holmström
health Jonas Holmström
holmstrom Hans Mikael Holmström
hotels Jonas Holmström
jordbruk YOJ & CO
law Jonas Holmström
minafrimarken Posten på Åland, Filateliservicen
miro Miro-Transport Ab
money Jonas Holmström
music Jonas Holmström
optinova Optinova AB
partypoker Jonas Holmström
pellets YOJ & CO
perjus Andreas Perjus
poker Jonas Holmström
rel Jonas Holmström
rosenberg Conny Rosenberg
science Jonas Holmström
search Jonas Holmström
sebba Sebba Södergård
sex Jonas Holmström
shopping Jonas Holmström
sip Ålands Datakommunikation Ab
software Jonas Holmström
sports Jonas Holmström
stock Jonas Holmström
sundman Danne Sundman
synt Jonas Holmström
thor Jonas Holmström
wim Jonas Holmström
xxx Fredrik Karlström
yoj YOJ & CO
aa Örjan Sjöström
arvidmorn Firma Arvid Mörn
auction Örjan Sjöström
auktion Örjan Sjöström
bet Örjan Sjöström
bid Örjan Sjöström
bolstaholm Henrik Sundberg
em Emelie Christenbrunn
janne Jan Karlsson
marcus Marcus Gustafsson
morn Jan Mörn
pbd Peter Bergström
saj SAJ Instrument Ab
tallberga Rolf Danielsson
alandia Försäkrings Ab Alandia
alandiabolagen Redarnas Ömsesidiga Försäkringsbolag
alandsradio Ålands Radio/TV
alandsradiotv Ålands Radio/TV
art Ålands Radio/TV
artv Ålands Radio/TV
balticgroupinternational Håkan Lindström
bci Håkan Lindström
bgi Håkan Lindström
casinopaf Ålands Penningautomatförening
chamber Ålands Handelskammare
dennismaritime Håkan Lindström
fond Ålandsbanken Fondbolag Ab
hakanlindstrom Håkan Lindström
lemlandsminitransport Håkan Lindström
lumparlandsallservice Håkan Lindström
nadirconsulting Håkan Lindström
paf Ålands Penningautomatförening
pedago Pedago Interaktiv Ab
radion Ålands Radio/TV
radiotvaland Ålands Radio/TV
rahastot Ålandsbanken Fondbolag Ab
scandika Håkan Lindström
brollopsmassan Bröllopsmässan
dvd Örjan Sjöström
marmex Marmex Ab
overnashemochskola Fören. Hem och Skola vid Övernäs Skola
scan-Fly Matti-J Pelkonen
stromsvik Patrik Wikström
sx Örjan Sjöström
tvm Mats Granesäter
xx Örjan Sjöström
björnrönnlöf Björn Rönnlöf
computers Jonas Holmström
fi nance Jonas Holmström
fi ske Jonas Lindroos
horsvik Björn Rönnlöf
insurance Jonas Holmström
osfbk Östra Saltviks Frivilliga brandkår
polis Ålands polismyndighet
printer Jonas Holmström
sjövik Michael Sjövik
elvira Hotell Elvira
havsbandet Hotell Elvira
anna-karin Anna-Karin Salmén 
megaweb Mega Data
husse Idemix Ab

gust Åke Gustafsson
sundstrom Tom Sundström
adam Consilia Solutions
bokhandel Mariehamns Bokhandel
cars Jonas Holmström
consilianet Consilia Solutions
lemon Consilia Solutions
loans Jonas Holmström
peterlang Peter Lång
realestate Jonas Holmström
tax Jonas Holmström
fjarrvarme Mariehamns Energi AB
nordiska Nordiska Tjänster
racing Alandia Racingteam genom Anders Mansén
letralogics F:a LetraLogics
nyaaland Nya Åland Tidnings Ab
nyheter Nya Åland
sport Nya Ålands tidnings Ab
territoni Toni Brandt
djurvik Djurviks Gästgård
debatt Nya Ålands Tidningsaktiebolag
doaland Ålands Diskrimineringsombudsman (DO
julian Stefan Norrgrann
omsen Ålands Ömsesidiga Försäkringsbolag
sat ICS AB 
hyresgastforeningen Ålands hyresgästförening
lindfors Tage Lindfors
benny Benny Mattsson
cert Kim Pihl
forensic Kim Pihl
ftth Kim Pihl
fyghelde Enskild fi rma Fyghelde
recovery Kim Pihl
security Kim Pihl
tmbracing Benny Mattsson
tullkallaren Tullkällaren
tullkällaren Tullkällaren
westergaard Benny Mattsson
westergårds Benny Mattsson
casinos Jonas Holmström
creditcards Jonas Holmström
debt Jonas Holmström
fl odin Björn Flodin
investment Jonas Holmström
kitte Krister Lindén
mortgage Jonas Holmström
ulfsby Ulfsby Källarkrog
vaxthuset ÅLR / Ålands teknologicentrum
växthuset ÅLR / Ålands teknologicentrum
alandsvindenergi Ålands Vindenergi Andelslag
alts ö-pro
eckerman ö-pro
eriksson Nils-Gustaf Eriksson, Läkarmottagning
gal ö-pro
internetradio ö-pro
mydomain Niklas Sommarström
nikolaj Harry Grunér
telef ö-pro
tom ö-pro
erlandsson Karin Erlandsson
lindman Christer Lindman
michaelsars Ålands sjömansskola
revision Leif Holländer
sjomans Ålands sjömansskola
sjomansskolan Ålands sjömansskola
sjovistet Leif Holländer
zebrabil Zebra Bil
alands Ålands Ömsesidiga Försäkringsbolag
alandslagting Ålands lagting
alands-omsesidiga Ålands Ömsesidiga Försäkringsbolag
assurance Ålands Ömsesidiga Försäkringsbolag
bordtennis Roger Behn
captive Ålands Ömsesidiga Försäkringsbolag
dermalogica Mjuk o Len - Kristina Holmström
foretagare Ålands Företagareförening rf
golf NR-Golf
lagting Ålands lagting
linde Camilla Linde
lindqvist Fredrik Lindqvist
lundqvists Stefan Lundqvist
manutd Patrik Ekblom
maridea Maridea Reklambyrå 
minimax MiniMax Ab
mjukolen Mjuk o Len - Kristina Holmström
omsesidiga Ålands Ömsesidiga Försäkringsbolag
reklam Maridea Reklambyrå
scandinavianworld Maridea Reklambyrå
smyckesmedjan Tittis Smyckesmedja
thteknik TH teknik
tittis Titti Sundblom
tryckarna ÅlandsTryckeriet
united Patrik Ekblom
westerberg Caj Westerberg
ålandslagting Ålands lagting
sportskytte Ålands Sportskytteförening r.f
alandsmobiltelefon Ålands Mobiltelefon Ab
april April Kommunikation Ab
danmar Danmar Ab
erkes Stig Olsson
gsmaland Ålands Mobiltelefon Ab
itiden ÅLR / Ålands teknologicentrum
lofstrom Anders Löfström
mariehamnstelefon Mariehamns Telefon Ab
rotary Godby Rotaryklubb
alandsgolfklubb Ålands Golfklubb r.f
golfaland Ålands Golfklubb r.f
nautilus Dykarklubben Nautilus r.f
smadjurskliniken Ålands Smådjursklinik Ab
wwwaland Firma Hans Andersson, Eckerö
alfons Alfons Röblom
alfonsroblom Alfons Röblom
dephteria Philip Eriksson
fourelements Philip Eriksson
importbutiken Göran Eriksson
itjobb Arbeta & Bo på Åland/ams
komhem Arbeta & Bo på Åland/ams
kompetenslanken Arbeta & Bo på Åland/ams
salt Andelslaget Salt
teater Alfons Röblom
bowling Ålands Bowlingförbund
chip Dan Svenblad
otjandaue Dan Svenblad
nannasjostrom Nanna Sjöström

runristare Runristaren
aab Ålandsbanken Abp
alandsbanken Ålandsbanken Abp
waldorf steinerpedagogikens vänner på åland rf
aprilkommunikation April Kommunikation Ab
illrar Emelie Christenbrunn
skotbatsforeningen Ålands Skötbåtsförening r.f
asce ASCE Ab Ltd
dicksbygg Dick’s - Bygg
tandlakarna Ålands Tandvård AB
solax Charlotta Solax
fre Björn Lundgren
holmberg Anders Holmberg
marinhistoria Ålands Marinhistoriska Sällskap r.f
tequila Anders Holmberg
acl Alandia Control, ACL
karlsson Simon Karlsson
lands Harry Holmström
nipa Nordens Institut på Åland
nipå Nordens Institut på Åland
norden Nordens Institut på Åland
postenaland Posten på Åland
postenalandfrimarken Posten på Åland
postenfrimarken Posten på Åland
schuetten Erik Schuetten
sol Conny Solax
unihost Simon Karlsson
alandsfuchsian Ålandsfuchsian r.f
gumpa Gun-Mari Lindholm
mlinde Michael Linde
nöje Nya Ålands tidningsaktiebolag
guran Göran Lindholm
lindholm Göran.Lindholm
anki Anki Sundbäck
apriori STC Beverage Ab
hannes Anki Sundbäck
jexpertize Jexpertize Johan Furu
microsoft Björn Lundgren
gracealand Ronald Karlsson
pectus Pectus Ab
birka Birka Line Abp
birkacruises Birka Line Abp
birkaline Birka Line Abp
birkaparadise Birka Line Abp
submax Per Åke Henriksson
viltmagistern Viltmagistern
blomberg NC-Design
nc-design NC-Design
westcongress2007 JCI Mariehamn
jurmo Djurmo Turism Ab
livning Livning öppet bolag
mats Mats Lundberg
asp Dan Törnberg
mgf Mariehamns Gymnastikförening
jolidyk Jonas Karlsson
blogg Nya Åland Tidnings Ab
alandsmail Marina Johansson
malo Marie Hagberg
illbattingen Anna Karin Dernsjö
sailing Tom Sundström
segling Tom Sundström
alandsbygg Ålands Bygg Ab
larson Lars-Olof Larson
saltviksbygg Saltviks bygg
ålandsbygg Ålands Bygg Ab
dana Patrik Westergård
saga Patrik Westergård
airaland Air Åland Ab
kommunförbundet Ålands kommunförbund
naturbruk Ålands naturbruksskola
åsub Ålands statistik- och utredningsbyrå
bom Ålands landskapsr./Barnombudsmannen
drogfri Ålands landskapsr./Socialvårdsbyrån
helander Gösta Helander
kommunforbundet Ålands kommunförbund
batnet Productive Business Systems PBS Ab
bilnet Productive Business Systems PBS Ab
bonet Productive Business Systems PBS Ab
foretagsbyran Ålands Företagsbyrå Ab
företagsbyrån Ålands Företagsbyrå Ab
shanty Shanty Society Pommern rf
zonta Mariehamn Zonta Club r.f
matlaget Per-Olof Friberg
quedro Quedro Ab
studio Johan Axelsson
arcitec Arcit
warhammerclub Mikael Holmberg
christianjuslin Christian Juslin
julia Julia Lindholm
nameisp Björkskär Ab
transinvest Björkskär Ab
antonsvanner Antons Vänner r.f
justakey JAKS-Just a Key Solutions
kvinnfolk Folkmusiklaget Kvinnfolk r.f
tandfen Snälla Tandfen Ab
alpress Ålands PressdistrIbution Ab
krut  Frisk & Simonsen
alandsfaret Föreningen Ålandsfåret r.f
maijas Maija Häggblom
nordsonimport Nordson import Kb
jazzklubben Hillar Production
mejeribackan SteelFM Ab
tca Tjänstemannaorg. på Åland, TCÅ r f
tcå Tjänstemannaorg. på Åland, TCÅ r f
medlingsbyran Stiftelsen Ålands fredsinstitut
bloggen Ålands Tidnings-Tryckeri Ab
hitta Multimedia Ålandsportalen Ab
julius Julius Sundbloms Minnesstiftelse r.s
renhallningen Ålands Renhållnings Ab
vtek VTEK Energy Ab
vtekenergy VTEK Energy Ab
alandiaengineering Ab Alandia Engineering Oy
domains Björkskär Ab
inova Inova Ab
registry Björkskär Ab
alandsguider Ålands guideklubb r.f
hjartdoktorn Mats-Ola Mattsson 
lundberg Mats Lundberg
nim Högskolan på Åland
aktivmusik Aktivmusik Ab
registrera Ålands Datakommunikation Ab
tobben Torbjörn Eliasson
axwebb Firma Byggboom.com

byggwebben Firma Byggboom.com
trivselbyggaren Firma Byggboom.com
bomarsundssallskapet Bomarsundssällskapet r.f
duzzy Johan Bergman
hundkojan Sebastian Holm
joan Joan-Nordic Consulting Ab
midgard Tove Pahlman
naturfotografen Mats Söderlund
hanna Hanna Nyroos
mobil Ålands Mobiltelefon Ab
mobile Ålands Mobiltelefon Ab
nyroos Hanna Nyroos
backman Jonas Backman
blogga Ålands Tidnings-Tryckeri Ab
byggab Eriksson Bygg Ab
dator Robert Ginlund
mik Mariehamns Ingenjörskonsult Ab
kobbaklintarsvanner Föreningen Kobba Klintars Vänner r.f
raddabarnen Rädda Barnen på Åland r.f
alandicterapi Alandic Terapi
tsermatt Daniel Rosenqvist
beachvolley Alandia Top Show Ab
fotograf Foto Graf Åland
pafopen Alandia Top Show Ab
scc Nicholas Björkell
visit Otto Hojar
sundström Tom Sundström
hosytternas Hem och Skola fören. vid Ytternäs skola r.f
narmobergs Lillevi Hagberg
alandshundhotell Ålands Hundhotell Ab
fatous Minna-Lotta Blomqvist
hogtryck Johan Lindholm
mirre Mirres Foto
ri Raivo Ibus
taxklubben Ålands Taxklubb r.f
natwestislandgames2009 Åland Island Games 2009 Ab
strandnasfbk Strandnäs Frivilliga Brandkår r.f
musfritt Manelius Agenturer
westra Westra Ab
ct Ergåland
tentipi Richard Johansson
destinationaland Kottan Ab
destinationåland Kottan Ab
oskars Ab Oskars Agenturer Oy Ltd
kiron Kiron body & soul
online NC-Design
ömsen Ålands Ömsesidiga Försäkringsbolag
apab Ålands Problemavfall Ab
axtours Katarina Mörn
budera Örjan Sjöström
datafi x Kjell Holmström
jcimariehamn Mariehamns Juniorhandelskammare r.f
westling Johan Westling
alandform Ålands Handelskammare r.f
crosskey Crosskey Banking Solutions Ab Ltd
idrottsgalan Överförd till Ålands Idrottsförbund
redovisning Ab Alfsol
rosenserien Rena Smörjan - M. Sjölund-Fagerlund
ungdomsorkestern Mariehamns Ungdomsorkester r.f
evl Lemland-Lumparlands församling
globalvillage Waller Aino Elina
tildeman Daniel Tildeman
torget Nya Ålands Tidningsaktiebolag
ungdom Ålands Ungdomsförbund r.f
bilwebben Ålands Tidnings-Tryckeri Ab
marknaden Ålands Tidnings-Tryckeri Ab
norden Överförd till Föreningen Norden på Åland r.f
rederiabeckero Rederiaktiebolaget Eckerö
alltomaland Ålands Tidnings-Tryckeri Ab
eklund Solbritt Eklund
rabe Rederiaktiebolaget Eckerö
zetterman Björn-Erik Zetterman
kvarnbolions Lions Club Kvarnbo  r.f
lazydaze Camilla Grönlund
staffas Mikael Staffas
dincoach DIN COACH
netpress Ålandstryckeriet Ab
alandiahus Alandiahus Ab
taxi Mariehamns Taxi Ab
2cool KlaraMera! Öppet bolag
aretec Aretec Ab
inpro Inpro Brunnsborrning Ab
klaramera KlaraMera! Öppet bolag
bubblan Pusselfamiljen r.f
manga KlaraMera! Öppet Bolag
stormskar Stormskärs Konferens&Värdshus Öb
toocool KlaraMera! Öppet Bolag
cartealandia Baltic Alandia Ab
refuture Refuture Ventures Ab, Mariehamn
veronica Veronica Thörnroos
balansen Balansen
hallens Halléns Agenturer Ab
monitza Monitza
bokhandeln Skogsjömedia
citybilvard City bilvård
kultur-portalen Simonsen Konsult
mensa Hans Andersson
pebcak Marcus Norrgrann
ahveniset  Ahveniset r.f.
alandsaffarer  Ålands handelsläroverk
alandskanalen  Ålandskanalen
alandstaxi  Ålands taxi
bostad  Tommy Saarinen
citylakarna  City Läkarna Mariehamn Ab
design  Alandia design
ekonomi  Björn-Erik Zetterman
enebergs  Begravningsbyrå J.A. Eneberg Ab
gretas  Greta Sundströms Musik
gunlake  Jan Ekholm
gymnastik  Mariehamns Gymnastikförening r.f.
jik  Jomala Idrottsklubb r.f.
karingsundscamping  Käringsunds camping Kb
liewendahl  Robert Liewendahl
mixat  Mixat
naucler  Elisabeth Nauclér
premont  Premont Ab
prografi ca   PROgrafi ca
startaeget  Ålands teknologicentrum
tv  TV Åland Productions Ab
vandringsresor  Sundqvists Buss Ab
vattenskydd  Ålands Vattenskyddsförening r.f.
villakuckeliku  Ab Nyboviken

Här är Ålands alla nya ax-domäner

Ekonomi, kontor & data

Här är alla domännamn som beviljats 
under toppdomänen .ax sedan registre-
ringen inleddes den 27 mars 2006.

De som bytt från aland.fi  till ax fi nns inte 
i listan, här fi nns endast de nya domän-
namn som registrerats.



17TISDAGEN DEN 30 JANUARI 2007 EKONOMIDINA PENGAR

MARKNAD

Mathias Söderback
Avans Partners

BÖRSKOMMENTAR

INDEX

AKTIEMARKNADEN INDELAD GEOGRAFISKT

MSCI Finland 
MSCI Sweden
MSCI Europe 
MSCI North America 
MSCI Japan 
MSCI  Asia Pacifi c 
MSCI Eastern Europe 
MSCI EM Latin America 
MSCI World Free 

Procentuell utveckling (i euro) under olika tidsperioder.  Källa MSCI Barra (www.msci.com)

1 vecka 1 mån 3 mån  6 mån i år 1 år 3 år
3,3 5 7,4 15 4,1 20,8 38,2
0,2 2,2 9,9 29,5 1,6 29,5 97,1
-0,5 2,8 4,9 15,9 2 19,3 66,9
-0,1 2,5 0,9 10,3 2,7 7 27,3
1,1 2,9 0,3 8,9 2,9 0,1 46,3
0,6 3,2 3,8 13,9 2,4 7,7 58,3
1,4 0,1 5,2 10,5 -2,2 13,9 155
2,2 4,9 10,3 25,1 2,8 18,3 171
-0,1 2,7 2,4 12,3 2,5 10,4 42

Finland
Sverige
Europa
Nordamerika
Japan
Asien
Östeuropa
Latinamerika
Världen

Världsekonomin är inne på ännu ett 
år av tillväxt och det är framförallt 
de så kallade Bric länderna, Brasi-

lien, Indien, Ryssland och Kina som står 
för tillväxten. Från Kina presenterades i 
förra veckan statistik som visade att lan-
dets BNP växte med 10,7 procent under 
2007. I USA har den svaga husmarkna-
den hittills inte gått några återverkningar 
på andra delar av ekonomin. 

Här hemma är rapportperioden är i full 
gång. Förra veckan bjöd på två ljus-
glimtar, den ena en mera väntad sådan 
i form av en fantastiskt stark rapport 
från Hennes & Mauritz och den andra i 
form av en för de fl esta en oväntat stark 
Nokiarapport. 

Hennes & Mauritz rapport var riktigt 
bra över hela linjen. Både brutto- och 
rörelsemarginalerna hålls på höga nivåer 
och dividenden föreslås bli 11,5 Sek per 
aktie. 2007 har inletts starkt och H&M 
inleder från och med hösten en ny verk-
samhet, HM Home, inom hemtextiler.

H&M passade dessutom på att pre-
sentera namnet på sin nya nisch, kläder 
i det högre prissegmentet som säljs i lite 
mindre och fi nare butiker, med en lite hö-
gre servicegrad än folk är vana med från 
H&M. Konceptet heter Collection of Style 
(COS) och den första butiken öppnar 
snart på Regent Street i London. 

Kones rapport för det fjärde kvarta-
let kom in ungefär som väntat, medan 
framtidsutsikterna var lite av en besvi-
kelse och fi ck aktien att sjunka nästan 4 
procent. Orderintaget ökade bara med 2 
procent på årsbasis, vilket kan jämföras 
med 18 procent som är genomsnittet 
för de senaste tolv månaderna. Bolaget 
förväntar sig en försäljningsökning under 
2007 på 10 procent och ett rörelseresul-
tat som ökar med 20 procent.

Av Kones marknader är det framförallt 
Asien som ser bra ut, medan Norda-
merika och södra Europa ser ut att bli 
svagare under 2007. Den som trots 
rapporten väljer att behålla aktien hop-
pas antagligen att bolaget även 2007 
ska överträffa sin tidigare givna guidning 
för rörelseresultatet. Då är det viktigt att 
komma ihåg att prisläget inte ännu talar 
för någon enkel match för Kone att öka 
marginalerna från nuvarande nivåer. 

Nokia visade att man hanterar det tuffa 
läget i mobiltefelfonindustrin på ett bra 
sätt. Trots den hårda marknaden lycka-
des man hålla en god lönsamhet, vilket 
har fått fl era analytiker att justera upp 
sina prognoser en aning efter rapporten.

Osäkerhetsfaktorerna är fl era för fram-
tiden på marknaden, men med ett p/e 
tal på 15 med innevarande års vinst ser 
bolagets värdering inte särskilt hög ut. 

Framförallt inte om man tar i beaktande 
bolagets distributionsnät och logistik på 
tredje världsmarknaderna, där tillväxten 
fi nns.

Det är med spänning vi inväntar 
Ericssons rapport, som kommer på 
fredag. Vd Henrik Svanberg har redan 
fl aggat för ett urstarkt kvartal 4, som 
också brukar vara det starkaste kvartalet 
för bolaget.

Ericssons andel av vinsten från Sony-
Ericssons blir för varje kvartal allt större 
och det som tidigare bara var en liten 
krydda i Ericsson aktien står idag för 
över 20 procent av bolagets vinst. Det 
blir med andra ord en spännande avslut-
ning på veckan.

Inga hissar går till himlen

� I den första lektionen be-
skrev vi följande fl öde från en 
affärsidé via ett aktiebolag till 
en aktie (se ilustrationen):

Vi visade att det fi nns olika 
intressen representerade i ett 
aktiebolag och att dessa har 
olika saker på spel i bolaget. 
Aktieägaren är den som ris-
kerar hela sitt satsade kapital 
i händelse av konkurs, medan 
uppsidan å andra sidan kan 
sägas vara obegränsad.

Är er affärsidé riktigt bra så 
är det kanske en ny SF-aktie 
ni har.

Varför ska man överhuvud-
taget syssla med aktier?

Som alternativ till aktiepla-
ceringar brukar nämnas olika 
typer av ränteplaceringar, där 
både korta räntor och långa 
räntor ingår (se fondskolan 
lektion 2, 20/6 2006). Utöver 
dessa tillgångsslag så kan man 
även investera i fastigheter 
och råvaror, som båda tradi-
tionellt brukar ses som skilda 
tillgångsklasser. Tillgångs-
klasserna utvecklas olika över 
tiden.

Genom att placera i de olika 
tillgångsslag sprider man med 
andra ord risken, eftersom 
tillgångsslagen inte utvecklas 
exakt likadant. För en närma-
re titt på begreppet risksprid-
ning, se fondskolan lektion 2 
(20/6 2006) och 3 (4/7 2006) 
och 4 (18/7 2006). Grogrun-
den för tillväxt för de olika 
tillgångsslagen är lite olika, 
periodvis kan dock tillgångs-

slagen utvecklas mera likartat 
än de normalt brukar, man sä-
ger då att de korrelerar (sam-
varierar) mera ned varandra. 

Diagrammet (Källa: E. 
Dimson, P.R Marsh och M. 
Staunton: ”Triumf of the  op-
timists: 101 years of invest-
ment returns”) här intill vi-
sar hur en dollar investerad i 
olika tillgångsslag reellt hade 
utvecklats från 1900 till 2004, 
det vill säga investeringens 
avkastning har justerats med 
infl ationen under perioden. 
Dividender och räntor har 
återinvesterats.

Diagrammet talar sitt tyd-
liga språk och illustrerar väl-
digt väl det som man ofta får 
höra när det diskuteras aktier, 
nämligen att aktier på lång 
sikt är det bästa placeringsal-
ternativet och att man måste 
vara beredd på att förlora om 
man placerar i aktier. Slår vi 
ihop dessa sanna påståenden 
så får vi det centrala samban-
det mellan risk och avkastning; 
vill du ha en hög avkastning så 
måste du ta större risk.

Alltså: aktier är det tillgångs-
slag som över tiden presterar 
den högsta avkastningen, vil-
ket sker till priset av en högre 
risk.

MATHIAS SÖDERBACK
              Avans Partners 

AKTIESKOLAN
del II

 Avans Partners i samarbete med Nya Åland

– Det är ingen ny fond. Den 
bytte namn och inriktning 
2002, men namnbytet  lanse-
rades i samma veva som det 
kom en massa andra fon-
der så fonden försvann lite 
i mängden, berättar värde-
papperschef Johnny Nord-
qvist.

Då och då är det någon 
placeringskund som gärna 
vill placera pengar i en fond 
med bolag som tar sitt soci-
ala, etiska och miljömässiga 
ansvar. OP Hållbar utveck-
ling placerar till exempel 
inte i bolag som får sin om-
sättning, eller en del av sin 
omsättning, från tobak, al-
kohol eller spelverksamhet. 
Maximalt 5 procent av ett 
fondbolags omsättning får 
komma från vapenindustrin, 
heter det i stadgarna.

Fonden placerar inom 
euroområdet och uppges 
lämpa sig för placerare som 
vill iaktta principerna för 
hållbar utveckling och som 
”värdesätter goda avkast-
ningsmöjligheter till en kon-
trollerad risk”.

En kontroll visar att fon-
den på tre år har avkastat 
14,7 procent per år. Ett helt 
ok resultat, med andra ord.

Lita på fonden?
Kan man lita på att fon-
den håller vad den lovar?

– Det hoppas man ju. Men 
fonden har ju stadgar som 
måste följas, säger Johnny 
Nordqvist.

Mikael Granskog, bank-
direktör på Nordea, har inte 
personligen fått frågan om 
etiska placeringar från någon 
kund.

– Ingen har haft det som di-
rekt önskemål, och vi har ing-

en fond som uppfyller sådana 
krav. Men jag kan tänka mig 
att det kan bli något vanligare 
framöver, säger han.

Avsaknaden av etisk fond 
förklarar han med svårigheten 
att kontrollera omsättningen i 
alla led. Stora världsomspän-
nande företag kan i något 
led anlita barnarbetskraft i 
underleverantörsskedet, till 
exempel, och det är svårt att 
garantera etiken.

Samma svar får vi på 
Ålandsbanken. Inte heller där 
fi nns ett självklart svar på frå-
gan om etiska placeringar – en 
fråga som man för övrigt väl-
digt sällan får.

Däremot fi nns det en etisk 
fond i bankens försäkringsut-
bud, är beskedet.

Svenska kyrkan
I Sverige har bland annat in-
stitutioner som Svenska kyr-
kan och försäkringsbolaget 
Folksam intresserat sig myck-
et för frågan. I den rapport 
som Åsa Skillius gjorde om de 
etiska fonderna 2005 granskas 
85 fonder med en miljö- eller 
etisk profi l (SRI, Socially Re-
sponsible Investing).

Av fonderna var 65 svensk-
registrerade som vid årsskiftet 
2004-05 förvaltade samman-
lagt 64 miljarder svenska kro-
nor. Jämförelsen gjordes för 
nionde gången. 2003-04 var 
SRI-fondernas genomsnitt-
liga avkastning 10,9 procent, 
genomsnittet för samtliga 
Sverigefonder 16.8 procent 
och för samtliga globalfonder 
4,5 procent.

Forskaren kommer fram till 
att det inte går att entydigt 
säga om de etiska fondernas 
avkastning är bättre eller säm-
re än andra fonders. Men som 
placerare kan man välja at ta 
med ytterligare en dimension 
vid sidan av avkastningen, 
nämligen social rättvisa och 
miljö – om man vill.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450

Etiska fonder börjar komma
För placerare som inte vill ha avkastning av tobak, vapen och spel

Nej tack. Det börjar fi nnas fonder också för de placerare som 
är mera noga med från vilka avkastningen kommer. Det fi nns de 
som till exempel inte vill att pengarna kommer från tobaksindu-
strin, till exempel, av etiska skäl.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

Av de tre bankerna på 
Åland är det bara Andels-
banken som kan erbjuda 
en etisk fond åt sådana 
placerare som vill undvika 
bolag som får inkomster 
från vapen, tobak, spel 
och dylikt.

Aktiefonden heter OP 
Hållbar utveckling.
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Björn Eklund
Epost: bjorn.eklund@nyan.ax
Telefon: 528 462

IFK Mariehamn letar efter 
en central mittfältare för att 
fylla luckan efter Gabriel Pet-
rovic. De nigerianska testspe-
larna Julius Esele Anegbeode 
och Ify Nwamama visades sig 
snabbt inte vara det IFK leta-
de efter. Nwamama åker hem 
idag och Anegbeode lämnar 
Åland på onsdag.

– Vi jagar vidare, säger Pe-
ter Mattsson.

Svenska marknaden
Den centrala mittfältsposi-
tionen är viktig och Mattsson 
säger att han önskar att det 
skulle lösa sig med en ersät-

tare till Petrovic. Men IFK 
tänker inte förhasta sig. De 
ska hitta rätt typ av spelare för 
platsen i fråga.

Nu kommer IFK att leta 
spelare från den svenska 
marknaden. Han väntar svar 
i veckan.

– Men det är svårt, säger 
Mattsson om att hitta nya blå-
gula guldkorn.

Det kan även bli aktuellt att 
pröva fl er spelare från mer 
exotiska ställen.

– Vi har till den sista april 
att ordna någonting.

Väljer omsorgsfullt
Mattsson poängterar dock att 
klubben inte kommer att ta 
in en spelare bara för sakens 
skull. Hittar man inte rätt spe-
lare så får någon ur dagens 
trupp inta rollen som central 
mittfältare.

– Vi kommer inte bara att ta 
någon, säger Mattsson.

BJÖRN EKLUND
bjorn.eklund@nyan.ax

tfn 528 462

Nigerianska testspelarna
fi ck snabbt åka hem

Snabbvisit. Ify Nwamamas visit på Åland blev inte lång. I dag åker den nigerianske testspelaren 
hem. Foto: MALIN TILLSTRÖM

FOTBOLL. Varken Julius 
Esele Anegbeode eller 
Ify Nwamama var det IFK 
Mariehamn letade efter. De 
två nigerianska testspelar-
na åker hem nu i veckan.

– Man är förberedd 
på att det kan gå så här, 
säger klubbdirektör Peter 
Mattsson.

Efter en misslyckad sejour i 
IBF Falun förra säsongen har 
Hannes Öhman hittat målet 
igen i Storvreta. I söndagens 
bortamatch mot IBF Älvstran-
den gjorde ålänningen tre 
mål. Två på pass av landsman-
nen Mika Kohonen. Öhman 
gjorde nyligen tre mål även i 
mötet med Helsingborg.

Storvreta ledde med bekvä-
ma 4-0 då halva matchen gått. 
Trots det fi ck Uppsalalaget 
kämpa för segern.

– Vi slappnar av för mycket 
och egentligen ska vi avgöra 
en sådan här match utan att 
behöva gå ner på folk, säger 
Öhman till unt.se.

Älvstranden kämpade upp 
sig till 4-3. Sedan gjorde Stor-
vreta ett ryck till 6-3. Men 
Älvstranden gav sig inte utan 
kom i kapp till 6-5. Först med 
43 sekunder kvar kunde Jo-

han Andersson säkra segern 
med sitt 7-5-mål.

Åtta i poängligan
Öhman är nu lagets främste 
målskytt med 19 mål på 17 mat-
cher. Ålänningen totala poäng-
skörd är 27 poäng (19+8) vilket 
ger en åttonde plats i poängligan 
som toppas av Warbergs Mathi-
as Larsson. Öhman har redan 
gjort fl er poäng än vad han kom 
upp till totalt under hela grund-
säsongen i Falun förra året då 
hans poängsaldo var 9+14.

Inkommande helg är det 
upplagt för dramatik då tabell-
tvåan Warberg möter fyran AIK 
och Storvreta, som nu ligger på 
tredje plats, får besök av seriele-
darna Pixbo.

Järfälla tog en behövlig poäng 
genom att spela 4-4 borta mot 
Jönköping. Varken Andreas 
Ahlqvist eller Gustav Mörn no-
terades för någon poäng.

Järfälla är fortsättningsvis sist 
i Elitserien men laget ligger en-
dast en poäng bakom IBF Älv-
stranden.

BJÖRN EKLUND
bjorn.eklund@nyan.ax

tfn 528 462

Hannes Öhman
tremålsskytt igen

Klättrar. Hannes Öhman klättar i skytteligan.  Foto: IBF Falun

INNEBANDY. Hannes Öh-
man har ställt in siktet. I hel-
gen blev det tre nya fullträf-
far då Storvreta besegrade 
IBF Älvstranden med 7-5 
på bortaplan. Den åländske 
skarpskytten är nu Uppsala-
lagets främste målskytt.

Nu blickar
IFK mot
Sverige

� SCHACK. Bo Boström tog 
hem öppna ÅM i blixtschack 
(5 + 5 minuters betänketid 
per spelare och parti) i lör-
dags. Boström tog 19,5 poäng 
på 22 partier. Tvåa blev Tom-
my Fagerholm med 18 po-
äng och tredjeplatsen delade 
Svante Fagerlund och Joakim 
Johansson då bägge hade fått 
ihop 17,5 poäng. Bäste junior 
var Simon Holmström med 9 
poäng. Totalt deltog 12 spe-
lare i tävlingen. (be)

Bo Boström 
etta i blixt-ÅM

� SKIDNING. Lennart Holm-
ström vann i helgen H40-klas-
sen i Hornbergsloppet i Hög-
bo över 42 km. Ålänningen 
var överlägsen i klassen, där 
23 personer deltog. Han var 
2 minuter och 13 sekunder 
före tvåan i mål. I H50-klas-
sen blev Stig Orre femma på 
tiden 2.28,39. Klassen hade 14 
startande. (be)

Holmström
vann sin klass

� ISHOCKEY. Robin Eng-
lund hittade rätt för FCK 
Salamat i helgen igen. Den 
åländske forwarden slog in 
3-1-målet för Salamat i 3-
2-segern över tabelljumbon 
FPS. Salamat innehar just 
nu den sista playoff-platsen 
i Mestis-serien. K-Vantaa 
skuggar närmast och är två 
poäng bakom. Fyra matcher 
återstår för Salamat innan 
grundserien är över. (be)

Englund
målskytt igen

�  FOTBOLL. Landslagsträ-
naren Roy Hodgson har sam-
lat 23 spelare till ett läger 30 
januari till 2 februari. 18 av 
dessa spelare hör hemma i 
den inhemska ligan. IFK Ma-
riehamn har dock ingen spela-
re representerad. Mästarlaget 
Tampere United har 6 spelare 
i truppen. Övriga lag som är 
representerade är MyPa, FC 
Honka, HJK, TPS, FC Haka 
och FC Lahti. (be)

Ingen IFK:are
till testläger

� �  Ålands Dyksällskap: Sjö-
säkerhetscentrets bassäng hyrd 
mellan 18.30-20.00 onsdagen 
31 januari.  Kom med och pröva 
utrustningen inför södernresan!

� �  ÅID-rinkboll/motionshock-
ey: Match IFK Veteraner-Sviby, 
onsdag 31 januari 21.30. 

� �  ÅMK-karting: Info-möte 
för säsongen 2007 söndag 4/2 
15.00 på Transmar Förare samt 
föräldrar. Hjärligt välkomna! 

� �  ÅID-friidrott: Ungdoms-
serie inomhus 2007, omgång 
2, i Eckeröhallen söndag  4/2. 
Tävlingen startar 10.00. Grenar F 
9, 11/Längd(zon), Kula. F 13, 15/
Höjd, Tresteg. P 9, 11/ Höjd, Kula. 
P 13,15/Längd, Kula. Anmälningar 
senast 09.30 på platsen.

� �  ÅSSF: Viltmål cup 6 tisdag 
30:e januari 18:30 på Bredmo-
banan.

SKIDOR
Håwe-bil junior ski-cup 1. 28/1  i Jomala. 
Fri stil.
D10 2,4 km
1) Jenny Fellman IFF 11.34
D16 4,8 km
1) Johanna Fellman  IFF 15.49
H8 1,2 km
Deltagare: Cedrik Svenblad IFFK, Mathias 
Tennström IFK.
H10 2,4 km
1) Thomas Tenström IFK 16.18
H12 2,4 km
1) Isac Holmström JIK 11.02 2) Viktor Sjuls 
IFFK 12.12
H14 4,8 km
1) Mattias Nordlund  JIK 17.06
H16 4,8 km
1) Jerry Danielsson  JIK 16.30
H18 4,8 km
1) Tommy Danielsson JIK 18.49
Distriktstävling, fri stil
H21, 10 km
1) Stefan Mattsson JIK 29.42 2) Markus 
Lindholm JIK 29.43 3) Lars Janlöv IFK 
30.13

ISHOCKEY
Upplandsserien, b-juniorer:
Rimbo-IFK Mariehamn 4-0
IFK Mariehamn-Hallsta IK 5-1
Målskyttar: Jesper Mörn 2, Emil Sand-
ström, Julian Söderström, Conny Backas
Upplandsserien, tjejer:
Gimo IF-IFK Mariehamn 3-0 
IFK Mariehamn-Bollnäs IS 2-4
Målskytt IFK: Therese Karlsson 2

Sportens kom ihåg

Snooker 17.00 och 21.00, Eurosport
Malta Cup i Portomaso

TV-tipset
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� Jag vill med denna in-
sändare ge uttryck för mitt 
kokande raseri över att en 8-
åring i torsdags blev ihjälhug-
gen med kniv av en galning i 
svenska Norrahammar. Flera 
besinningslösa mord på barn 
och vuxna har skett de se-
naste åren i Sverige, och ofta 
har gärningsmännen varit 
psyksjuka män på ”permis-
sion”, som ansetts ”ofarliga”.

Det blir uppenbart att den 
så kallade rättsstaten inte är 
någon rättsstat. Alltid är det 
samma sak: oskyldiga män-
niskor dödas och de skyldiga, 
om de hittas, blir dömda till 
så kallad vård – som inte 
fungerar.

Aldrig ser man till vad 
som är bäst för samhället; de 
stora skarorna av oskyldiga 
mentalfriska medborgare, 
som borde skyddas mot dessa 
galningar. Alltid ska de värsta 
brottslingarna ha vård, istället 
för att straffas på ett sätt som 
för all framtid undanröjer det 
hot de utgör. Även vardagligt 
ingripande mot samhällsför-
störande beteende försvåras, 
eftersom det lätt kan bli den 
som ingriper som straffas. 

Skurkarna går fria.

Vårt samhälle ger oss 
en hel rad med så kallade 
mänskliga rättigheter, men 
väldigt få skyldigheter. Vår 
rätt att slippa mordiska psyk-
fall, utpressande ligor och na-
zistverksamhet – den rätten 
undrar jag var den fi nns. Jag 
är utless på daltandet med de 
värsta skurkarna. Väst, som 
beväpnade Saddam, ojjar sig 
över hans avrättning. Under-
bart att ha karln ur världen, 
säger jag. Låt vara att de som 
startade kriget mot Irak har 
dödat så många fl er än vad 
Saddam skulle ha gjort under 
sin resterande livstid.

Dödsstraff har genom his-
torien varit en rättvis lösning 
på de värsta förbrytarnas ill-
gärningar. Låt vara att otaliga 
oskyldiga avrättats. I ljuset av 
vad som händer i Sverige, blir 
det uppenbart att det yttersta 
brottet, att mörda ett barn, 
måste bestraffas med det yt-
tersta straffet. Samhället har 
inte plats för dessa mördare, 
och framför allt måste folket 
garanteras att de aldrig kan 
mörda mer än en gång.

Vanligt folks rättighet att 
inte bli mördade och hotade 
måste alltid gå före dömda 
brottslingars tveksamma 
rättigheter. Alla kan förstå, 
att det fi nns talrika skaror av 
de som tjänar stora pengar 
på den verkningslösa vården. 
Advokater, tjänstemän med 
fl era. I vems intresse tillåts 
för svåra brott dömda livsfar-
liga människor gå lösa?

Ska inte de som bryter mot 

allt vad mänskliga rättigheter 
heter, helt enkelt tas ur syste-
met, så att den stora massan 
kan slippa deras hot? Efter 
andra världskriget avrättade 
man de värsta förbrytarna för 
allt vad tygen höll, och jag 
tror samtiden var glad över 
det, och jag är det defi nitivt.

Vi ska absolut inte ha USA:s 
förkastliga system. En avrätt-
ning borde endast kunna ske, 
då en dömd mördare eller 
annan svår brottsling, återfal-
ler och mördar på nytt. Ingen 
skall dömas oskyldig! Men 
de som gång på gång fi nns 
skyldiga till vansinniga brott 
– de skall tas ur världen. Bara 
så kan vi få lugn att glömma, 
förlåta och gå vidare. Om 
jag utför det ultimata brot-
tet, då skall jag dömas till det 
ultimata straffet.

Många av läsarna sätter 
antagligen kaffet i vrångstru-
pen av denna insändare. Jag 
vet mycket väl att ämnet är 
minerad mark, och jag är inte 
säker på att det inte fi nns 
andra bättre sätt att skydda 
samhället mot dessa mördare 
och förstörare. Men ser man 
händelserna utifrån, förstår 
man att det som händer i 
Sverige är ytterst osunt. Att 
dalta med dessa de farligaste 
människorna är ett hån mot 
folket och de anhöriga till 
offren.

Så länge samhället, och vi 
människor som utgör det, 
inte kan värja oss mot de 
destruktiva krafter som fräter 
på oss, ha övertaget mot 
mördarna och parasiterna, 
så länge fi nns inga mänsk-
liga rättigheter. Samhället 
behärskas då av de starka och 
skamlösa; ligor, ligister och 
parasiter. 

Så kan vi inte ha det. 8-
åringen kunde ha varit min 
egen son, och ingen förljugen 
lagman skulle kunna stå mel-
lan mig och gärningsmannen. 
Det verkar vara dags att ta 
rättstaten att se sig i spegeln 
och ta ett steg vidare. Jag 
inbjuder de som tror sig veta 
bättre i denna fråga att yttra 
sig. Hårda ord kanske, men 
när småbarn blir knivmörda-
de – då börjar man lacka ur.

Nikolaos Pizanias
Representerande 

endast sig själv

Nya Åland väljer att 
publicera denna insändare, i 
yttrandefrihetens namn och 
eftersom den är signerad med 
eget namn. Nya Åland är 
dock kategoriskt emot döds-
straffet och står främmande 
inför de resonemang som förs 
i insändaren.

Nina Fellman
chefredaktör

Det värsta straffet 
för värsta brotten

Riksnytt

Enligt rekommendationerna 
ska kistorna och urnorna till-
verkas av material som är 
miljövänligt, nedbrytbart och 
brännbart. Dessutom ska äm-
nen som används i tillverk-
ningen vara miljövänliga, det 
handlar bland annat om lack, 
lim, målfärg och andra be-
handlingsämnen.

Kyrkostyrelsen har skickat 
rekommendationerna till 
alla församlingar så att de 
kan främja ibruktagandet av 
kvalitetssystemet. Försam-
lingarna kan till exempel 
lägga till ett omnämnande 
om rekommendationerna i 
sina reglementen för begrav-
ningsväsendet.

Inga kvalitetskrav
Till skillnad från andra 
nordiska länder har Finland 
inga kvalitetskrav på kistor 
och urnor. Miljövänliga ma-
terial används vanligtvis i 
tillverkningen redan nu men 
det finns ingen instans som 
övervakar kvaliteten. Dess-
utom ökar importen av ut-
ländska kistor och urnor och 

det finns inte exakta uppgif-
ter att få om deras tillverk-
ningsmaterial.

Att utarbeta rekommenda-

tionerna har varit ett första 
steg i det miljöarbete som 
rör kistor och urnor. Målet 
är att skapa ett register över 

tillverkare och importörer 
av miljövänliga kistor och 
urnor, och över deras pro-
dukter. (FNB)

Kyrkan rekommenderar
miljövänliga kistor

Utan krav. Det fi nns idag inga miljökrav på begravningskistorna, men en rekommendation är ett 
första steg.  Foto: STEFAN ÖHBERG

HELSINGFORS. Miljöska-
dor ska nu också före-
byggas med miljövänliga 
kistor.

På initiativ av Begrav-
ningsverksamhetens 
centralförbund har kva-
litetsrekommendationer 
utarbetats för kistor och 
urnor.

En undersökning som Ta-
loustutkimus har gjort för 
Aamulehtis räkning ger vid 
handen att nästan 90 procent 
av de tillfrågade var ganska 
eller mycket säkra på att lö-
senord och koder inte hamnar 

i fel händer på internet. Fem 
procent sade att de inte litar 
på att internetbanken är sä-
ker.

Störst är övertygelsen om in-
ternetbankens säkerhet bland 
höginkomsttagarna, medan 
medelinkomsttagarna hyste 
de fl esta tvivlen. Förtroendet 
var svagast i norra Finland 
och starkast i Nyland.

Taloustutkimus frågade 

drygt tusen fi nländare om ris-
kerna med bankernas webb-
tjänster.

Neråt internationellt
Internationellt sett tycks dä-
remot förtroendet för ban-
kernas webbtjänster vara på 
väg neråt. Enligt en enkät 
som utförts av program-
varubolaget EMC var mer 
än hälften skeptiska till att 

skaffa sig tillgång till inter-
netbanken. Över 80 procent 
uppgav att de inte är bered-
da att svara på e-post från 
banken på grund av risken 
för bedrägerier.

I enkäten intervjuades 
nästan 1 700 vuxna i USA, 
Storbritannien, Tyskland, 
Frankrike, Spanien, Austra-
lien, Singapore och Indien. 
(FNB)

Finländaren litar på webbanken
Ekonomi

TAMMERFORS. De fl esta 
fi nländare anser att det är 
riskfritt att använda ban-
kernas webbtjänster.

 Enligt en opinionsundersök-
ning som publicerades på Hel-
singin Sanomats webbplats är 
59 procent av de röstberätti-
gade helt säkra på att de kom-
mer att rösta i valet.

I en motsvarande undersök-
ning inför förra riksdagsvalet 
var 63 procent helt säkra på 
att de skulle rösta. Enligt Fin-
ska Gallup, som utfört under-
sökningen, ryms minskningen 
inom felmarginalen, men an-
delen säkra väljare har sanno-
likt minskat.

Unga människor är mest 
osäkra på sitt röstande. I ål-
dersgruppen 18-25 år är det 
bara drygt 30 procent som helt 
säkert tänker rösta. I under-

sökningen år 2003 var motsva-
rande andel 43 procent.

Små förändringar
Enligt en annan undersökning 
som Finska Gallup gjort för 
Helsingin Sanomat är föränd-
ringarna i stödet för de olika 
partierna små jämfört med 
förra månaden. Sdp ser ut att 
ha ökat sitt försprång gentemot 
centern, och skillnaden mellan 
de båda partierna är nu en dryg 
procentenhet. Undersökning-
ens felmarginal är två procent-
enheter i vardera riktningen för 
de stora partierna.

Undersökningen om val-
deltagande utfördes den 2-18 
januari, då 1.402 personer 
intervjuades per telefon. För 
undersökningen om partier-
nas popularitet intervjuades 
2.343 fi nländare under tiden 
26.12.2006-18.1.2007. (FNB)

”Valdeltagandet hotar sjunka”
HELSINGFORS. Valdel-
tagandet i riksdagsvalet i 
mars ser ut att bli lägre än 
i förra riksdagsvalet.

� HELSINGFORS. Drygt ett-
hundra brott mot liv utfördes i 
Finland i fjol. Det är i samma 
storleksklass som året innan. 
Däremot sjönk antalet försök 
klart, enligt den polisstatistik 
som inrikesministeriet offent-
liggjorde på måndagen.

Dessutom verkar det som om 

allt fl era dolda brott anmäls till 
polisen. Också graden av upp-
klarade våldsbrott har stigit.

I fjol bokfördes 620 sexual-
brott vilket är 37 fl er än året 
innan. Det här antas bero på 
att offren i större utsträck-
ning än förr anmäler brotten. 
(FNB)

Över 100 brott mot liv ifjol

� HELSINGFORS. Det är inte 
alls så vanligt med livsmedelsal-
lergier bland småbarn som man 
trott.

Enligt en färsk undersökning i 
Finland har föräldrarna noterat 
allergisymptom på grund av mat 
hos vart fjärde barn. Men i verk-
ligheten är det bara ett barn av 
40 som faktiskt lider av allergi. 
I allmänhet försvinner lindriga 
symptom som hudutslag inom 
några månader.

Professor Matti Hannuksela 
på Allergi- och astmaförbundets 
allergicentral uppger att nästan 
90 procent av matbegränsning-
arna för småbarn är onödiga.

Hannuksela säger att små-
barn ska ges så mångsidig nä-
ring som möjligt. Undantaget är 
om barnet faktiskt är allergiskt, 
då ska dieten planeras individu-
ellt. Genom att helt undvika al-
lergenen ökar i allmänhet käns-
ligheten. (FNB)

Småbarns allergier inte så vanliga
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Den 23 januari 2007 
utgavs i Ålands författ-
ningssamling:

Landskapsförordning 
om hantering av jord- 
och muddermassor 
(ÅFS 2006:124)

Landskapsförordning 
om ändring av 13§ LF 
om miljöskydd och 
miljötillstånd (ÅFS 
2006/125)

Landskapsförordning 
om ändring av LF om 
förpackningar och 
förpackningsavfall 
(ÅFS 2006/126)

Landskapsregeringen

� I Hbl den 26 januari 2007 
ingick en notis som omtalade 
att en internationell så kall-
lad styrgrupp ännu en gång 
tillsatts för att om möjligt lösa 
problemen med de tilltagande 
sälskadorna på yrkesfi sket. 

När jag år 1973 tillträdde min 
tjänst som miljövårdsintendent 
(senare naturvårdsintendent) 
vid landskapsstyrelsen fi ck jag 
ansvar även för jaktärendena 
inom förvaltningen (ett ansvar 
som jag vid sidan av natur-
vårdsärendena hade till år 
1998). 

Även på den tiden inkom det 
regelbundet missnöjesyttringar 
från yrkesfi skarnas då främst 
laxfi skarnas sida i anledning av 
skador på fångster och bragder 
som sälarna förorsakat. 

Sedan dess har mycket hänt 
i sälfrågan inom olika forsk-
ningsprojekt och ämbetsverk.

Därför är det enligt min 
uppfattning anmärkningsvärt 
att sälproblematiken det oaktat 
kvarstår och uppenbarligen 
därtill är av allt mer svårbemäs-
trad karaktär för alla berörda.

Omedelbart efter fridlysning-
en av gråsälen i medlet av 1970-
talet började sälarna uppträda 
i ett så snabbt tilltagande antal 
i ytterskärgården att man enligt 
min uppfattning kan misstänka 
att gråsälarna sist och slutligen 
kanske aldrig varit riktigt så 
sällsynta. som man hävdade 
från forskarhåll (år 1986 endast 
ca. 1.500 i Östersjön).

Och knappast berodde heller 
den märkbara ökningen av 
sälar på som jaktmotståndarna 
hävdade, att avskjutningen av 
säl nu helt upphört som en 
följd av fridlysningen. Enligt 
min åsikt berodde ökningen 
nog snarare på att de kloka 
sälarna snabbt lagt märke till 
att störningen från bland annat 
jägarna upphört varför de åter  
vågade samla sig på de traditio-
nella platserna.

Jag har personligen egna 

praktiska erfarenheter av hur 
det kan gå när ett viltbestånd 
snabbt växer sig stort och 
balansen i naturen rubbas med 
en för samhället svårbemästrad 
skadeproblematik som resultat 
till följd av att den nödvän-
diga reglerande jakten kanske 
inleddes för sent och i för liten 
omfattning. Jag avser närmast 
rådjursbeståndets och rådjurs-
jaktens utveckling på Åland 
under perioden 1973- 1985. 

Med bland annat de här 
erfarenheterna i bagaget fram-
förde jag ar 1992 på ett dylikt 
internationellt sälmöte som 
min personliga åsikt att tiden 
nu skulle vara mogen att gå in 
för en kort men allmän säljakt 
inom ramarna för jaktlagstift-
ningens stadganden om jakträtt 
för att därmed i tid så effektivt 
som möjligt motverkade tillta-
gande sälskadorna. 

Jag minns att jag bland annat 
hävdade att en kortare allmän 
jakttid knappast skulle innebä-
ra något hot mot sälbeståndet 

som en direkt följd av att ett 
stort antal sälar nedlades men 
att jakten säkert skulle medföra 
en mer utbredd indirekt stör-
ning som i sin tur skulle inne-
bära att sälarna skulle återfå 
sin naturliga vaksamhet och 
skygghet för människan med 
minskade skador som följd. 

Jag vill inte påstå att de 
närvarande professorerna och 
magistrarna direkt nedvärde-
rade mina åsikter men med 
ett milt överseende förklarade 
man i alla fall ungefär som 
sa att några diskussioner om 
allmän säljakt inte kan komma 
i fråga i dagens samhälle och 
i en så svår och känslig natur-
vårdsfråga. 

Personligen har jag alltid, 
såväl i mitt arbete som privat, 
konsekvent hävdat en sådan 
grundsyn att i glesbygderna kan 
jakt och naturvård inte skiljas 
åt om naturens ekologiska 
balans skall kunna bibehållas 
på för medborgarna rimliga 
villkor.

Därför är min åsikt även 
den att om olika bestånd av i 
synnerhet större däggdjur och 
fåglar av olika orsaker växer 
sig för stora och hotar att ge 
upphov till problem i samhäl-
let är det i alla avseenden 
mest ändamålsenligt om man 
i första hand försöker lösa 
problemen genom traditionell 
jakt i tillräcklig omfattning.

Det här resonemanget gäl-
ler ju naturligtvis inte enbart 
sälarna utan även andra 
aktuella arter som på grund 
av samhällets överdrivna 
skydd nu håller på att förlora 
sitt naturliga beteende. Som 
exempel på sådana arter 
kan man nämna hjortdju-
ren, björn,  lodjur och varg 
samt i fågelfaunan svanarna, 
storskarven och olika arter av 
gäss. 

Vill man sedan vid sidan av 
jakten tillgripa även problem-
lösare – av annat slag må 
det vara hänt men då är det 
i alla fall från medborgarnas 

sida ett berättigat krav att 
byråkratin och utgifterna för 
skattebetalarna hålls på en 
nivå som ligger inom förnuf-
tets gränser och motsvarar 
den nytta man rimligtvis kan 
förvänta sig av insatserna. 

Med detta tackar jag för 
mej.

Det är min gissning och 
min uttryckliga förhoppning 
att den styrgrupp som ännu 
en gång tillsatts för att lösa 
sälskadeproblematiken nu 
skall komma till sådana slut-
satser som jag hade kommit 
till redan i början av 1990-ta-
let, nämligen att det enklaste 
och för alla berörda parter 
mest ändamålsenliga sättet 
att bemöta det tilltagande 
problemet med sälskadorna 
på yrkesfi sket är att, i enlig-
het med den tradition som 
genom tiderna varit förhärs-
kande i skärgården tillåta en 
allmän säljakt vid sidan av 
eventuella övriga åtgärder.

Håkan Kulves
Mariehamn

Sälproblematiken i backspegeln

Sälskador. ”(Det) mest ändamålsenliga sättet att bemöta det tilltagande problemet med sälskadorna på yrkesfi sket är att, i enlighet 
med den tradition som genom tiderna varit förhärskande i skärgården tillåta en allmän säljakt vid sidan av eventuella övriga åtgärder.”, 
skriver tidigare naturvårdsintendenten.  Foto: PRIVAT

� Med anledning av Danne 
Sundmans uttalande i press-
sen angående Rockoff.

Det har nu utvecklats till en 
hatkampanj, eller är det en 
valkampanj? Hatkampanjen 
med namninsamlingar som 
riktar sig mot 19 människor.

En del tycker också synd 
om Dennis för att han har 
varit så godtrogen och blå-
ögd och trott att politikerna 
alltid hållit sig innanför la-
gens rålinjer. Det är säkert 
ingen som har något emot 
Rockoff och arrangemanget 
runt detta. Men det är 
placeringen av Mariepark 
som är störande för gran-
narna. Vad har ekonomi och 
yttrandefrihet med verklig-
heten att göra?

Har vi demokrati eller 
diktatur?

Hur kan tidningen Åland 
införa insändaren som kom 
onsdagen den 24 januari, 
den har vinklingar som man 
undrar om skulle hålla för 
en juridisk granskning.

Uj uj uj.

Ni 2.293 undertecknare 
har tydligen lurats in i en 
kampanj som går över alla 
gränser.

Folk i bygden är mycket 
tacksamma för de män-
niskor som lever på grund 
av snabba helikoptertran-
sporter till sjukhus utanför 
Åland.  Tack Wiklöf. 

Har någon hört något stö-
rande från Wiklöf Holding 
Arena efter kl. 22.00?

Drar man på för mycket 
gas så åker man av vägen 
och når inte sitt mål.

 Mariehamnare

Hatkampanj
mot vår
yttrandefrihet

� Liberalerna har haft en 
klar linje i hela behandlingen 
av avgifterna vid ÅHS. Sjuk-
vården skall vara till för alla; 
behåll därför låginkomstskyd-
det som tidigare. Det försla-
get innebär att en låg eller 
ingen inkomst = fri sjukvård 
efter att ett tak om 125 euro 
uppnåtts. 

Det förslaget röstats bort i 
lagtinget av en majoritet där 

samtliga socialdemokrater 
ingick. 

Liberalerna höll sig således 
till sitt bästa förslag fram tills 
det blev bortröstat. Därefter 
försökte man få till stånd 
en kompromiss genom en 
så kallad kläm. Förslaget 
innebar att samtliga pensio-
närer i landskapet skulle ha 
ett lägre tak om 125 euro. 
Ett klart sämre förslag än 

det nedröstade men betydligt 
bättre än regeringens förslag 
där enbart personer över 
65 år skulle ha ett lägre tak. 
Förtidspensionärer för vilka 
låginkomstskyddet hade haft 
stor betydelse beaktades inte 
alls.

Socialdemokraterna hade 
fritt att välja, rösta emot, 
avstå från att rösta eller rösta 

för. De valde att rösta emot 
förslaget. Anmärkningsvärt 
är att socialdemokraten 
Göte Winé före och efter 
röstningen framhöll att han 
i utskott och styrelse arbetat 
för just låginkomstskydd till 
alla pensionärer.

Det fanns naturligtvis ingen 
anledning för liberalerna att 
hjälpa Winé i hans tankar så 
länge det fanns förutsättning 

att driva ett betydligt bättre 
förslag.

Socialdemokratisk höger-
politik är knepig, men regeln 
för alla politiker är: vill man 
genomföra ett förslag röstar 
man ja vill man förkasta för-
slaget röstar man nej.

Åke Mattsson
Liberal lagtingsledamot

Att lyssna till en socialdemokrats försvarstal

� Landskapsregeringens 
planer på att etablera en 
hantverksskola i Tosarby med 
en fristående stiftelse som hu-
vudman tycks bli lagd på is.

Utbildningen skjuts nu 
dessvärre på framtiden och 
planeringen börjar på nytt.

Men inget ont som inte har 
något gott med sig.

Liberalerna har motionerat 
om att undervisningen kunde 

förläggas till Ribacka eller 
Kastelholms gård i Sund. Det 
fi nns en rad olika aktiviteter 
runt Kastelholms slott som 
kan samordnas och komplet-
tera varandra.

Framförallt har vi föresla-
git att landskapsregeringen 
skulle bli huvudman för ut-
bildningen och att verksam-
heten skulle administreras 
inom ramen för landskapets 
utbildningssystem. Ålands 

folkhögskola är en institution 
som kan vara lämplig som 
administrativ enhet men det 
fi nns också andra alternativ. 
Vi eftersträvar en långsiktig 
och hållbar utveckling av 
utbildningen.

Vi tror att utbildning i 
hemslöjd, konsthantverk 
och design är en satsning för 
framtiden. Den bygger på 
åländska traditioner samti-
digt som den för in moderna, 

kreativa inslag som kan göra 
åländska produkter intres-
santa på marknaden.

Vi hoppas att landskapsre-
geringen nu tänker till och 
presenterar ett genomtänkt 
och sammanhållet utbild-
ningsförslag för hantverksut-
bildningen.

Raija-Liisa Eklöw
Viveka Eriksson

lagtingsledamöter (lib)

Nya tag för hantverk, hemslöjd och design

Ring och tipsa! 0457-313 4444
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Man måste helt enkelt bistå dem som behöver hjälp 
med och under förändringsprocessen. Men själva 
förändringen kan och bör man inte undvika.
 FOLKE HUSELL

� Det råder numera näs-
tan total enighet om att 
ekonomisk tillväxt är en 
förutsättning för välstånd 
(åtminstone för relativt 
ekonomiskt sådant), liksom 
om att kapitalism baserad på 
fria och globala marknader 
är det system som säkrast 
skapar tillväxt. Tillväxten är 
ett mått på förändringstakten 
i ekonomin och anses därför 
vara ett mått på välståndsut-
vecklingen i samhället.

När världens folkrikaste 
länder numera uppvisar årlig 
tillväxt om ca tio procent så 
kan man inte längre se den 
ekonomiska utvecklingen 
som ett västerländskt feno-
men. Den är i högsta grad 
global.

Om man generaliserar kan 
man säga att det ekonomiska 
välståndet aldrig har varit 
större än i dag, varken lokalt 
eller globalt. Aldrig tidigare 
har så många varit så ekono-
miskt välmående. Även de 
sämst lottade har det bättre 
än någonsin tidigare i histo-
rien, räknat i absoluta termer. 
Detta anses vara resultatet av 
en lång period av ekonomisk 
tillväxt.

Många sakkunniga jämför 
den ekonomiska utvecklingen 
med evolutionsprocessen 
i naturen. Tempot i denna 
välståndsevolution har ökat 
drastiskt på grund av ökande 
frihandel och allt bättre 
kommunikationer. Även om 
tillväxten ännu är ojämnt 

fördelad är den ekonomiska 
utvecklingen en stor framgång 
globalt sett.

Men detta är en process som 
också är smärtsam för många, 
till exempel för dem som blir 
förlorare då arbetsplatserna 
fl yttas till andra länder och som 
på grund av ålder, låg utbild-
ning eller helt enkelt bristande 
fl exibilitet har svårt att anpassa 
sig och fi nna sina roller i denna 
nya föränderliga värld. Och det 
krävs dessvärre snabb anpass-
ning, både på samhälls- och 

individnivå. Man kan inte bara 
”vänta och se”!

Betänk till exempel ut-
vecklingen i Ryssland: Från 
”Stormakt” till ”Ekonomisk 
katastrof” till ”Landet med 
världens näst största valuta-
reserv” samt den i Kina: Från 
”Efterblivet” till ”Hela värl-
dens verkstad och nationen 
med världens största valuta-
reserv”; vardera inom loppet 
av 15 år. Och ändå är detta 
ekonomier som inte öppnat 
sig helt.

Liksom industrialiseringen 
på sin tid var nödvändig för 
att lyfta västvärlden ur fat-
tigdomen är globaliseringen 
nödvändig för att åstadkom-
ma detsamma i resten av värl-
den. Inget kan heller längre 
stoppa den processen och den 
påverkar alla. Det hjälper 
till exempel inte att försöka 
avskärma sig från omvärlden 
och därmed globaliseringen. 
En sådan politik leder bara 
till stagnation och vad stagna-
tion medför kan man studera 

till exempel i Nordkorea och 
på Kuba.

För dem som vill ha fortsatt 
tillväxt fi nns knappast något 
alternativ till ”Det öppna 
samhället”. Men med tanke 
på det alltmer ökande mot-
ståndet mot globaliseringen 
bland dem som i samman-
hanget blivit förlorare bör 
man inte göra om den typ av 
misstag som begicks i indu-
strialismens barndom, till 
exempel på miljöområdet. 
Liksom ”industrialisering till 
varje pris” så är också häm-
ningslös globalisering skadlig, 
åtminstone temporärt.

Förändringsprocessen på 
hemmaplan måste vara ”ren 
och just” och dess orsak och 
verkan välkommunicerad till 
alla. Man bör således inte 
tillåta att gruppen förlo-
rare växer sig alltför stor. En 
sådan utveckling polariserar 
nämligen samhället på ett 
olyckligt sätt. Man måste helt 
enkelt bistå dem som behöver 
hjälp med och under föränd-
ringsprocessen. Men själva 
förändringen kan och bör 
man inte undvika.

Inte heller på Åland kan 
vi undgå globaliseringens 
effekter. För att klara oss 
hyggligt måste vi anpassa oss 
till de nya förutsättningarna 
och den nya konkurrenssitua-
tionen. Vi måste skaffa oss 
en vision för hur Åland skall 
bli ett så öppet samhälle att 
vi framgent kan skapa den 
tillväxt som krävs för att bibe-

hålla och utveckla vår välfärd.
Så kallad realpolitik typ 

tunneldiskussioner, förvalt-
ningschefers avlöning och 
barndagvårdsavgifter i all 
ära men det är nu hög tid 
att lägga kraft på att skapa 
en övergripande vision om 
Ålands ställning och roll i en 
värld med fria och globala 
marknader, det vill säga att 
bygga en bas för en fram-
tida åländsk näringspolitik. 
Detta torde leda till diskus-
sioner om sådana för Åland 
grundläggande frågor som till 
exempel jordförvärvslagstift-
ningens, näringsrättens, ar-
betsrättens och kanske också 
själva statstillhörighetens vara 
eller inte vara.

Sådana diskussioner kan 
även hjälpa oss med en vision 
för skärgårdens och rand-
kommunernas ekonomiska 
överlevnad. När vi sedan har 
skapat vår vision kan vi med 
stöd av denna på ett konse-
kvent och förnuftigt sätt fatta 
beslut i realpolitiska frågor.

Det är ett rimligt krav 
att den offentliga politiska 
debatten skall uppehålla sig 
också vid akuta visionära och 
strategiska frågor, särskilt 
som det är lagtingsval i år. 
För väljarna vore det viktigt 
att få vetskap om vilka av par-
tierna och kandidaterna som 
kan och vill höja sig från det 
valtaktiska till det visionära 
och utvecklingsstrategiska 
planet.
 Folke Husell

Åland och globaliseringen

Plenisalen. ”Det är ett rimligt krav att den offentliga politiska debatten skall uppehålla sig också 
vid akuta visionära och strategiska frågor, särskilt som det är lagtingsval i år.”, skriver Folke Husell, 
tidigare vd för Ålandsbanken.  Foto: ANDREAS SÜDHOFF/ERKKI SANTAMALA

��  Va bra, grattis b... hö hö! 
Hälsningar M.

��  Något att tänka på, en 
evighetsfråga, vad är svaret? Vilket 
kom först, kycklingen eller ägget? 
Tankenöten.

��  Kan alla som nyss blivit 
släppta göra samhället en tjänst och 
bara dra vidare? Om ni fl yttar till en 
etta med jordvärme eller utomlands 
spelar mindre roll.... 040.

��  Saknar nån en svart hankatt? 
Kom gärna och ta hem och kastrera 
honom. Den förstör nattsömnen hos 
oss på Skrakvägen. 0457.

��  Dagens ris till dig i den röda 
opeln, du behöver inte TUTA jag far 
nog bara jag får igång bilen. Bo-Erik.

��  Håller helt med de besvikna 

messarna: radions idrottsgala var 
usel då lyssnarna inte fi ck höra mu-
siknumren. Programledarna pratade 
sönder programmet. 3,5 h prat är 
tråååkigt. Oxå besviken.

��  Ber så hemskt mycket om 
ursäkt till pickisen som jag körde in 
framför i Fantasia-rondellen i morse. 
Jag höll ögonen på cyklisten vid 
övergångsstället och såg inte att du 
kom. Skäms fortfarande.

��  Snipan i Svibyviken är min! 
Ska brukas som vanligt bara ölsä-
songen kommer igång igen. 040.

��  Jag tycker att det kunde bli vår 
nu! Bort med kylan och snön! Usch!! 
Varm vinter är bäst.

��  Det tycks löna sig att vara ar-
betslös, sova längre på morgnarna, 
strunta i allt, bara leva (på andra), 

sladda på stan. Bara synas men gör 
ingen nytta. Pa ra zites.

��  Hundvalpen är 3 år och 
smet ut på grund av nyfi kenhet. 
Kunde inte springa efter på grund 
av 2-årigt barn som inte kan lämnas 
ensam. Då jag vet att hon kommer 
tillbaka oroade jag mig bara för bilar. 
Hunden bor inte där. Vi var bara 
barnvakter. Ärtan.

��  Du i röda opeln som hade så 
förbannat bråttom i Jomala lördag 
natt, att du bara täcktes tuta och 
spela. Om du hade så j...a brått 
skulle du ha kört om istället för att 
ligga bakom och tuta. Skallepär.

��  Hur går det med IFKs nyför-
värv? Väntar nog med årskort. 0457.

��  Är Niklas Signell i Hammar-
lands IK singel? Han Är Så söt :). En 
som såg HIK-IFFK.

��  Ifall man har exakt 0,50 promille 
alkohol i blodet, åker man dit då för ratt-
fylleri eller krävs det 0,51? Frågvis.

��  Blir lite besviken och en gnutta 
arg. Stiggo skriver om en upplevelse 

han känner. Och blir genast påhoppad 
av ironiska mess. Förhoppningsvis 
av okunniga, ironiska själar. Man ser 
stickan i sitt eget öga men inte stocken 
i sin broders. Mamma Mu.

��  Mamma Mu söker mumin 
pappa och pappa som aldrig ger 
upp.Skriv på e-mailen som fi nns på 
bloggen. Mamma Mu.

��  Nån om vet om Robert 
Sundberg i Hammarland är singel? 
Beundraren.

��  ÅHS= Åhå Hoppsan Syster :
D. 0457.

��  Att kyssa en rökare är som att 
slicka en askopp .TVI vali. 040.

��  Daltande och pallrande med 
dagens rattfyllon. På 60- och tidiga 70-
talet var det nog bara att pallra sig iväg 
antingen på arbetsläger i Kastelholm 
eller nåt ”fång-projekt” ’i Finland ett par 
månader ifall man åkte dit för rattfylla.. 
”Skärp straffen-sluta dalta”.

��  Ja Dennis Jansson. In Flames 
till Rockoff skulle vara lite lätt grymt. 
Colony ftw!

Dagens MMS-bild

�� Mina kompisar Ulrica och Jes-
sica på Michael Sars. Elin.

 ...till Elandelslaget som var så 
snabba med reservkraft. Kökarbo.

 ...till er herrar i Tjudö som hjälpte 
oss att dra upp bilen ur diket på 
söndagseftermiddagen på vår 
premiärkörning, så att posten lugnt 
och säkert kom ut i tid! Hälsningar 
nyblivna postutkörare.

 ...och tack för hjälpen Micke M det 
värmer att ha en sån vän, när det 
behövs. Boe & Jens.

 ...till Jens som ställde upp på sön-
dagsmorgonen då jag hade problem 
med bilen i Godby. Asconan med 
singnal!

 ...till mannen i den mörka chevan 
som gav oss starthjälp när jag 
glömt lyktorna på i Långnäs natten 
till fredag. Stort tack från de i den 
ljusblå corollan.

  ...vill jag ge till all personal på 
intensivvårdsavdelningen som skött 
om mig så bra i helgen. Rosen kom-
mer från Helge.

  ...till Strandbergs tv som skänkte 
en tv till Västergård på Gullåsen.
Tack från de boende och persona-
len.

  ...till våran chaufför Sam!!! Ö 
Tjejligan.

 ...till Anki för att du hittade mitt 
bankomatkort. Galina.
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Inget barn ovälkommet när
mamma är för gammal?

I hemknuten Maj-Len Lindholm

”

nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

Nina Fellman
Epost: nina.fellman@nyan.ax
Telefon: 528 441

Det ljusnar!
Även om vi har vinter kvar, blir den 

inte så rysligt långvarig. Januari är slut 
och dagarna blir bara längre och ljusare.

I och för sig kan det bli tuff vinter hela 
februari och mars och då kan två månader 
kännas ganska långa. Det får vi stå ut med, 
våren kommer säkert som amen i kyrkan när 
tiden är mogen.

Till dess får vi roa oss efter bästa förmåga. 
En del gläds åt skidföret och andra åt den 
politiska debatten. Vissa är nöjda bara de får 
sitta inne i lugn och ro framför datorn, andra 
igen älskar vintern för att då fi nns det tid att 
gå på kurser eller att sitta hemma i soffhör-
nan och sticka.

Men de som tycker att det bästa som 
fi nns är att stå på huvudet i trädgårdslanden 
och blomsterrabatterna har det säkert trist 
vintertid – tills frö- och blomsterkatalogerna 
kommer. Då lever de upp och planerna för 
sommarens fröjder börjar frodas.

Visst är det bra att vi är så olika och har så 
många intressen. Själv tror jag att jag inte 
hinner. Eller vill...

Att vardagslivet löper med jobb och jobb, 
räcker så bra. Någon stund nu och då väljer 
jag en bok ur julklappshögen och läser några 
kapitel. Men det kan ta en vecka innan den är 
slut, av någon anledning blir stunderna alltid 
för korta.

Mina handarbeten är litet konstiga. Resul-
tatet ligger inte på bordet eller i soffan och 
ser snyggt ut, det står i ladugården i form av 
slätklippta kalvar och kor. Stickar gör jag inte 
heller, så stickkafé är ingenting för mig. Hellre 
låter jag mina artroshänder vila en stund.

Jag läser deckare hellre än frökataloger 
och slappar gärna i tv-stolen en stund efter 
kvällsjobbet i lagårn. Inga Mediskurser för 
mig inte. Inte är jag kulturell heller, alla kon-
serter, föreläsningar och teaterföreställningar 
börjar ju innan jag hunnit in från kossorna.

Jojo, jag märker själv hur tråkigt det låter. 
För min del tycker jag det är skönt att vara 
tråkig, det är något jag tillåter mig numera. 
Det generar mig inte alls. Jag har ganska lätt 
för att låta bli att roa mig.

Något glatt och positivt hade jag egent-
ligen tänkt skriva den här gången, men är 
man så tråkig som jag är just nu, blir det väl 
inte roligare än så här.

Det är tur ändå att jag jobbar på Nyan där 
alla arbetskompisar är så pigga, trevliga och 
inspirerande. Så får man träffa vänliga och 
trevliga mänskor för att man jobbar just på 
Nyan. Det är ju bra! Det är kul!

Och på lördag får jag gå på kurs för att få 
ny inspiration, vad kan man mer begära? Det 
skulle väl vara pension då...

Jag säger som förra världsstjärnan Ingrid 
Bergman:

– Att bli äldre är som att bestiga berg, man 
blir andfådd men man får en mycket bättre 
utsikt.

Det ljusnar!

Tråkighet är tillåten

I de fl esta större medier har man på 
sistone kunnat läsa om kvinnor som med 
hjälp av konstgjord befruktning  fått barn 

i mycket mogen ålder. Den senaste i raden är 
en ensamstående spansk kvinna som vid 66 
års ålder födde tvillingar.

Hon fi ck betala en ansenlig summa pengar 
för denna procedur, men säger sig vara 
mycket lycklig över sina barn.

Frågan är nu – är detta något att moralise-
ra över, eller får vi helt enkelt byta perspektiv 
och anpassa oss till det som läkarvetenska-
pen gjort möjligt. Att backa går ju inte. När 
något en gång är möjligt att göra så blir det 
gjort, om det fi nns tillräckligt med pengar att 
tjäna på det.

En av människans starkaste drifter är defi -
nitivt att få barn och föra släktet vidare, och 
längtan efter egna barn är en sak som inte 
går att resonera eller intellektualisera bort.

Den mänskliga biologin, naturen om man 
så vill, har inte tänkt att kvinnor ska föda 
barn efter en viss ålder. Kroppen har sin 
egen rytm, och för kvinnor innebär det att 
man efter klimakteriet inte längre produce-
rar ägg som kan befruktas. En del kvinnor 
gör det aldrig, andra ytterst sällan. En del 
kvinnor fungerar fysiskt hur bra som helst, 
men saknar partner, har en partner vars fort-
plantningsförmåga är begränsad eller vill inte 
ha sex med en man.

Ingen av dessa komplikationer säger något 

över huvud taget om hur bra eller dålig en 
kvinna blir som mamma. Det är rentav ovid-
kommande. I en bok av författaren Jonathan 
Safran Foer skriver en man ett brev till den 
ofödda son som han står i beråd att överge: 
”Jag kommer aldrig att vara din far, men du 
kommer alltid att vara min son.”

Fader- eller moderskap har förbluffande 
lite med havandeskap och förlossning att 
göra, även om det för de fl esta kvinnor (och 
män) är en viktig och omskakande upple-
velse. Föräldraskapet är det som börjar med 
barnet, inte med de biologiska processerna i 
mamman.

Detta kunde vara ett argument både för 
och emot assisterad befruktning av olika slag, 
men låt oss då också komma ihåg följande: 
Det fi nns ingen lämplighetsprövning för så 
kallat vanligt föräldraskap.

Vilken som helst försigkommen fjorton-
åring kan bli med barn, till och med föda 
ett. Missbrukare får barn. Psykiskt sjuka får 
barn. Undernärda, gravt överviktiga, döende 
människor får barn. Det fi nns inget som 
säger att en äldre kvinna, långt bortom den 
biologiskt barnafödande åldern inte kan bli 
en bra mamma, till och med en bättre sådan 
än någon i mer passande ålder.

Det man bör konstatera är att det måste 
fi nnas en gräns för samhällets engagemang 
och stöd för fertilitetsbehandlingar. Det 
ligger helt klart i samhällets intresse att det 

föds barn, och att vissa typer av problem som 
relativt lätt kan elimineras också åtgärdas.

Och självklart, självklart ska inte samhället 
lägga sig i de blivande föräldrarnas sexualitet 
eller kön, lika lite som man i dag frågar vilka 
tekniker ett par föredrar i sängen. Det är inte 
relevant för föräldraskapet.

Däremot kan man dra gränsen vid en viss 
ålder, där riskfaktorerna blir för höga och 
där sannolikheten att föräldern ska leva med 
sina barn till vuxen ålder är mindre. Det ska 
stå var och en fritt att försöka, men inte med 
samhällsstöd.

Kort sagt, låt oss sluta moralisera. Det som 
bevisligen gjorts är möjligt. Det fi nns två 
levande tvillingar till en 66-årig kvinna. Vore 
det bättre om de inte fötts?

Därmed inte sagt att det inte fi nns kompli-
cerade etiska frågeställningar när det gäller 
barnets rätt till sina föräldrar, om man väljer 
att få barn sent i livet.

Fertilitetsbehandlingar är en komplicerad fråga, 
särskilt som det är tekniskt möjligt att göra mer än 
man moraliskt och etiskt diskuterat färdigt.

En lycka. Ett barn är en välsignelse, hur det än kommer till. Sedan kan man moralisera hur mycket man vill om allt det andra. 
 Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

Svenska pensionärer kan möjligen äta 
kattmat, men inte obligationer.

KOLUMNISTEN CARL HAMILTON I AFTONBLADET
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Fatkärra

Äggrätt från Baskien
1 gul lök
200 g rökt skinka
1 grön paprika
3-4 tomater
1 msk olja
1-2 vitlöksklyftor
6 ägg
0,5 tsk torkad basilika eller en halv 
kruka färsk
1 tsk salt
1 krm peppar

Skala och hacka löken. 
Strimla skinkan. Skölj, kärna 
ur och strimla paprikan.Tär-
na tomaterna. Värm olja i en 
stekpanna och fräs löken gyl-
lengul. Tillsätt skinkan, pres-
sa i vitlöken och fyll på med 
paprika och tomater. Låt frä-
sa några minuter. Vispa ihop 
ägg, basilika, salt och pep-
par. Häll äggsmeten över det 
gröna. Rör om då och då. Låt 
rätten få en fast men krämig 
konsistens. Servera direkt ur 
pannan med bröd.

Det kanske inte är spe-
ciellt överraskande att 
hitta en djurvän bakom 

disken i djurbutiken Arken Zoo 
i Mariehamn för dagens ålän-
ning, Therese ”Tessi” Sjöblom 
är just det, en stor djurvän. Hon 
bor i Jomala Kyrkby och är ock-
så själv ägare till diverse olika 
fyrfota vänner.

– Jag har egentligen aldrig 
haft akvariefi skar eller smådjur 
men däremot häst, hund, katt...

Vad har du nu för hus-
djur?

– Det är den irländska conne-
maraponnyn Ariel som jag har 
haft i sjutton år.

Sjutton? Hur gammal blir 
en ponny?

– Om de hålls friska blir de 
kring trettio. Ariel är en stor 
ponny som jag också kan rida 
på. Sedan har jag två jaktlabra-
dorer, Zac och Ronja.

Jagar du också?
– Nej, det är husses jobb. Hun-
darna är egentligen skilsmässo-
barn, vi har delad vårdnad om 
dem.

Katten då?

– Katten, Lovi, är en bondkatt 
men den har extra många tår. 
Det ser ut som om den skulle 
ha tummar på tassarna!

Vem bestämmer i familjen, 
fi nns det en självskriven 
kung eller drottning?

– Tiken bestämmer och sedan 
katten. Zac, som är störst, har 
klart minst att säga till om. Men 
han är yngst.

Vad är det bästa med att 
ha djur?

– Det är sällskapet och att du 
alltid har någon där hemma 
som är glad att se dig. Det är 
också intressant att ha olika sor-

ters djur och se hur de har sina 
helt egna sätt att kommunicera 
och komma överens.

Har du andra intressen än 
djur?

– Jag sjunger i gospelkören 
Good news och spelar trampor-
gel i Kvinnfolk. Och så försöker 
jag också träna lite men det blir 
nog ganska sporadiskt, tiden 
räcker inte till.

Vem vill du hälsa till?
– Till alla som jag känner och 
speciellt till mamma Christina!

 
TEXT : TITTE TÖRNROTH-SARKKINEN

FOTO: FREDRIK TÖRNROOS

”Jag är en stor djurvän”
Som 
fi sken i 
vattnet. 
Therese 
Sjöblom 
trivs bland 
alla djuren i 
butiken och 
också med 
att träffa an-
dra männis-
kor som är 
intresserade 
av djur.


